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1.  Åben spørgetid (2023-0259479)
Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Tilhørere, der ønsker at komme med
forslag eller stille spørgsmål til lokaludvalget, har hver op til 10 minutter til rådighed.

Beslutning
Udeservering

En borger, der bor i Frederiksborggade, orienterede om, hvordan det er at bo over en restaurant med
udeservering. Hun oplyste, at personalet benytter udeserveringen efter lukketid; de ryger og råber.
Hun har været nødt til at sove på badeværelset pga. støjen. Hun udtrykte støtte til forslaget om, at
udeserveringer skal lukke kl. 22.

Kren Nielsen foreslog borgeren at skrive til teknik- og miljøborgmesteren om problemet.

Michael Thorup og Bent Lohmann svarede, at der ses på, hvordan der kan dæmmes op for
menneskestøj i gaderummet.

Michael Thorup svarede, at der bør sættes en grænse for antal gæster på en udeservering.

Mads Aarup svarede, at i Paris er restauratørerne ansvarlig for gæsterne på deres udeservering i
forhold til naboer og myndigheder. Han svarede videre, at i København mangler man at kunne
placere et ansvar, hvis gæster på en udeservering er til gene for omkringboende.

Bent Lohmann svarede, at hvis man oplever gener fra en udeservering, skal man ringe til politiet,
som så registrerer klagen på restaurationen.

 

Transport i Indre By

En borger orienterede om, hvordan hun som gangbesværet har svært ved at komme rundt i Indre By.
Der er langt mellem busstoppestederne og det svært at komme ned til metroen, medmindre man
benytter elevatoren på metrostationerne. Metroen løser ikke alle transportproblemer.

Bent Lohmann svarede, at lokaludvalget arbejder med forslag om at indføre små busser i Indre By og
med et forslag om, at offentlig transport i zone 1 skal være gratis.

Kren Nielsen svarede, at det også er svært for børnefamilier at komme rundt i Indre By.

 

Møde med Teknik- og Miljøforvaltningens direktion
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Jep Loft spurgte om status på lokaludvalgets møde med Teknik- og Miljøforvaltningens direktion,
som lokaludvalget har besluttet at efterspørge.

Bent Lohmann svarede, at han og sekretariatet arbejder på at få mødet i stand.

 

Bredgade

Niels Kongshaug spurgte om status på hans forslag fra 2022 om, at cykelstien i Bredgade skal være
bredere.

Bent Lohmann svarede, at han husker det sådan, at sagen er afsluttet.

 

Principaftale for Budget 2024 og 2025

Kren Nielsen nævnte kort principaftalen for kommunens budget for 2024 og 2025, som en række
politiske partier har indgået.
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2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2023-0259482)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 13. april 2023
2. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 11. maj 2023
3. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde. 

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referaterne af lokaludvalgsmøderne den 13. april og 11. maj 2023 samt
godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referaterne drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning
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1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 13. april
2023.

2. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 11. maj
2023.

3. Lokaludvalget godkendte at behandle en tillægsdagsorden sidst i mødet med følgende
sager:
T1. Soho House, Havnegade 44 
T2. Høringssvar om forslag til kommunens budget for 2024. 

4. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde med ovennævnte tilføjelse.
5. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af

dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingen i følgende sager:
24. Mødeplan for 2024
25. Status på lokaludvalgets 2023-pulje.

Bilag
1. Referat af lokaludvalgets møde den 13. april 2023 (ikke på papir)
2. Referat af lokaludvalgets møde den 13. april 2023 - tillægsdagsordenen (ikke på papir)
3. Referat af lokaludvalgets møde den 11. maj 2023 (ikke på papir)
4. Referat af lokaludvalgets møde den 11. maj 2023 - tillægsdagsordenen (ikke på papir)
5. Referat af lokaludvalgets møde den 11. maj 2023 - sag udenfor dagsordenen
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3.  Status på det lokale miljøarbejde 2023-24 (2023-0256616)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status fra Miljøpunkt Indre By & Christianshavn på det lokale
miljøarbejde til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager en mundtlig orientering fra Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
om status på det lokale miljøarbejde til efterretning.

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg godkendte Driftsstøtteaftalen med Miljøpunkt Indre By & Christianshavn om det
lokale miljøarbejde i sit møde den 18. august 2022 og Årsplan for det lokale miljøarbejde 2023-24 i sit
møde den 8. december 2022. Se bilagsoversigten.

Lokaludvalgets forpersonskab har aftalt med Miljøpunkt Indre By & Christianshavn, at lokaludvalgets
støtte til det lokale miljøarbejde udbetales i rater:

• Støtten på 680.000 kr. i 2023 betales i tre rater i 2023:  50% i februar, 25% 1. juli og 25% 1.
oktober.

• Støtten på 680.000 kr. i 2024 betales i tre rater i 2024:  50% i januar, 25% 1. juli og 25% 1.
oktober.

Inden hver udbetaling orienterer Miljøpunkt Indre By & Christianshavn lokaludvalget om status på det
lokale miljøarbejde.

Løsning

Lokaludvalg tager en mundtlig orientering fra Miljøpunkt Indre By & Christianshavn om status på det
lokale miljøarbejde til efterretning.

Der afsættes op til 15 minutter til dette punkt på dagsordenen inkl. spørgsmål og svar.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 680.000 kr. til det lokale miljøarbejde i 2023.
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Videre proces

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn orienterer om det lokale miljøarbejde i lokaludvalgets møder
den 14. september og den 14. december 2023 samt i lokaludvalgets møder i juni, september og
december 2024.

Beslutning

Til mødet forelå et forslag fra Michael Thorup om at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen at placere
en nærgenbrugsstation i Havnegade. Se bilagsoversigten.

 

1. Lokaludvalget tog en mundtlig orientering fra Miljøpunkt Indre By & Christianshavn om status
på det lokale miljøarbejde til efterretning.

2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Michael Thorup om at foreslå Teknik- og
Miljøforvaltningen at placere en nærgenbrugsstation i Havnegade.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om at foreslå Teknik- og
Miljøforvaltningen, at den præcise placering af en nærgenbrugsstation i Havnegade aftales
mellem forvaltningen, Miljøpunkt Indre By & Christianshavn, Gammelholm Beboerforening og
lokaludvalget.

Bilag
1. Årsplan for det lokale miljøarbejde 2023-24 (ikke på papir)
2. Driftsstøtteaftale om det lokale miljøarbejde 2023-2024 (ikke på papir)
3. Nyt bilag: Forslag om placering af nærgrenbrugsstation
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4.  Høringssvar om lokalplanforslaget "Amaliegade Nord" (2023-0256538)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar om lokalplanforslaget "Amaliegade Nord" med
tilhørende forslag til kommuneplantillæg.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at sende et høringssvar til Teknik- og
Miljøforvaltningen om lokalplanforslaget "Amaliegade Nord" med tilhørende forslag til
kommuneplantillæg, baseret på pointerne, som ses i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Mærsk ønsker at opføre nybyggeri i fire etager (24 m) mod Amaliegade og Toldbodgade samt 
punktvis med en femte etage (27,5 m). Nybyggeriet, der ønskes, er på 26.000 m2 , heraf ca. 21.000
m2 på Amaliegade 44. Det skal rumme ca. 800 medarbejdere. 

Byggeønskerne har et omfang, som forudsætter lokalplan samt et tillæg til Kommuneplan 2019, da
der ønskes en højere bebyggelsesprocent.

Lokalplanforslaget er i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen i perioden 11. maj-7.august 2023.

Lokaludvalget er sammen med Teknik- og Miljøforvaltningen vært for et borgermøde den 7. juni 2023
om lokalplanforslaget. Læs mere om borgermødet her: 
https://indrebylokaludvalg.kk.dk/vaer-med/moeder-og-arrangementer/borgermoede-om-lokalplanforslag-fo  

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at sende Teknik- og Miljøforvaltningen et
høringssvar med følgende pointer:

• Det foreslåede byggeri er et klassisk byggeri, men det bør ligne et rigtigt hus og i højere grad
udtrykke Frederiksstaden. Byggeriet skal passe ind i Frederiksstaden.

• Det foreslåede byggeri bør være så CO2-neutralt som muligt. Mærsk bør vise vejen for andre
bygherrer. Hvordan vil Mæsk og Teknik- og Miljøforvaltningen sikre dette?

• Vi beder om, at der vises rettidig omhu angående beskyttelse af nabobygningernes fundament i
forbindelse med spunsning.
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• Den midlertidige ensretning af Toldbodgade som følge af byggepladsen på Amaliegade 44 bør
vendes mod nord, så trafikken fra byggepladsen ledes til det overordnede vejnet ad
Esplanaden og Grønningen. Dvs. at trafikken fra byggepladsen ikke skal ledes ad hverken 
Nyhavnsbroen-Holberggade eller ad Sankt Annæ Plads-Bredgade.

• Lokaludvalget har samarbejdet med Teknik- og Miljøforvaltningen om et borgermøde om
lokalplanforslaget. Lokaludvalget beder om, at borgernes bemærkninger i borgermødet tages til
følge.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Indstillingen om den endelige vedtagelse af lokalplanforslaget forventes forelagt
Borgerrepræsentationen ultimo 2023.

Beslutning
Til mødet forelå sekretariatets noter fra borgermødet den 7. juni 2023 om lokalplanforslaget. Til
mødet forelå også bemærkninger fra borgere om den midlertidige ensretning af Toldbodgade. Se
bilagsoversigten.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget i høringssvaret
bemærker, at lokaludvalget har noteret sig, at friareralet på taget ikke bliver offentligt tilgængeligt.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget i høringssvaret
bemærker, at i anlægsperioden skal byggepladsen indrettes, så den er til mindst mulige gene for
beboerne i området og herunder, at kørsel af jord fra byggepladsen derfor ikke bør foregå ad
Amaliegade-Fredericiagade-Bredgade, men enten bør foregå ad vandvejen med pram eller bør
foregå ad Esplanaden-Grønningen. Havnepromenaden bør om nødvendigt afspærres, for at gøre
transport af jord med pram mulig.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget i et særskilt brev
beder Teknik- og Miljøforvaltningen forholde sig til bemærkningerne, som lokaludvalget har modtaget
fra borgere om den midlertidige ensretning af Toldbodgade.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at byggeprojektet, der ligger til grund for lokalplanforslaget, er bedre end byggeriet, det
afløser.

 

Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at sende et høringssvar til Teknik- og
Miljøforvaltningen om lokalplanforslaget "Amaliegade Nord" med tilhørende forslag til

Side 10



kommuneplantillæg, baseret på pointerne, som ses i løsningsafsnittet, og baseret på de tiltrådte
ændringsforslag.

Bilag
1. Lokalplanforslag "Amaliegade Nord"
2. Nyt bilag: Noter fra borgermødet 7. juni 2023 om lokalplanforslag Amaliegade Nord
3. Nyt bilag: Henvendelser fra borgere om Toldbodgade
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Drøftelse af forslaget til administrationsgrundlag for udeservering (2023-0258251)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte forslaget til administrationsgrundlag for udeservering, som Teknik-
og Miljøforvaltningen har sendt i offentlig høring frem til den 24. august 2023.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter forslaget til administrationsgrundlag for udeservering, som
Teknik- og Miljøforvaltningen har sendt i offentlig høring frem til den 24. august 2023. Se
bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har
rykket Teknik- og Miljøudvalget for svar på lokaludvalgets spørgsmål vedr.
Megafonundersøgelsen om udeservering, som indgik i grundlaget for Teknik- og Miljøudvalgets
beslutning den 22. maj 2023  vedr. udeservering. Se bilaget.

Problemstilling

Megafonundersøgelsen

I mødet den 13. april 2023 bemyndigede lokaludvalget Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og
Miljøudvalget om MEGAFON-undersøgelsen.. Se brevet i bilaget. Lokaludvalget har endnu ikke fået
svar.

 Forslaget til administrationsgrundlag for udeservering

Forslaget til administrationsgrundlag for udeservering er den 1. juni 2023 sendt i offentlig høring på
Bliv Hørt-portalen med svarfrist den 24. august 2023.

Link til Bliv Hørt-portalen:
https://blivhoert.kk.dk/hoering/administrationsgrundlag-udeservering

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at det nye administrationsgrundlag skal sikre, at der er en
rimelig balance i forhold til brug af byen, beboelse og fremkommelighed, også for udsatte grupper.
Dertil kommer en skærpelse af håndhævelsesindsatsen overfor de restaurationer, der ikke
overholder reglerne. Administrationsgrundlaget gør op med tidligere politiske beslutninger på
området.
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I administrationsgrundlaget fastsættes en række principper og vurderingskriterier for fremadrettet
praksis på området, som forvaltningen efter endelig vedtagelse, vil administrere tilladelser til
udeservering efter. Andre politiske beslutninger, der kan påvirke administrationen af udeserveringer, er
lokalplaner. Den netop vedtagne Byrums- og trafikplan (Borgerrepræsentationen den 2. februar 2023)
forventes også i et vist omfang at påvirke fremtidige tilladelser til udeserveringer i Middelalderbyen og
dette implementeres i administrationsgrundlaget.

Punkterne, som Teknik- og Miljøudvalget besluttede den 22. maj 2023 

1. Flerårige tilladelser: 
Beslutning: 3-årige tilladelser

2. Åbningstider for udeservering: 
Beslutning: Lukketid kl. 22:00 søndag til torsdag og 24:00 fredage og lørdage. Metropolzone, Kødbyen
og Nyhavn (uændret) til kl. 02:00.

3. Genindførsel af gebyr for udeservering:
Beslutning: Der skal indføres et gebyr for udeservering, der dækker alle omkostninger til administration,
kontrollen med overholdelse af tilladelser mv., og at forvaltningen skal forelægge en indstilling til
Borgerrepræsentationen med oplæg til endelig fastsættelse af taksten.

4. Fremkommelighed på smalle fortove:
Beslutning: Der skal ændres praksis for udeservering på smalle fortove, således at der skal være fri
passage på minimum 0,8 m, svarende til bredden på en kørestol, bortset fra gågader og promenader,
hvor det generelle vejareal er egnet for fodgængere.

5. Håndhævelse: 
Beslutning: Fortsat øget håndhævelse.

6. Opmærkning af arealer til udeservering:
Beslutning: Der skal indføres opmærkning ved udeservering i hele byen og at omkostningerne ved dette
dækkes af gebyret for udeservering.”

Derudover besluttede Teknik- og Miljøudvalget, at forvaltningen skal identificere egnede pladser til en
tidsmæssig udvidet udeservering i sommerhalvåret og vende tilbage med en sag til behandling i
udvalget jf. vedtagelsen på udvalgets møde den 8. maj 2023.

I de bydele, hvor det ikke er muligt at finde egnede pladser, skal der være mulighed for dispensationer
på baggrund af kriterier om
1. Nærhed til nærmeste beboelse
2. Helhedsvurdering af restaurationstætheden og belastningen i området. 

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager til efterretning, at lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har
rykket Teknik- og Miljøudvalget for svar på lokaludvalgets spørgsmål vedr. Megafonundersøgelsen
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om udeservering, som indgik i grundlaget for Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 22. maj 2023 
vedr. udeservering. Se bilaget.

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter forslaget til administrationsgrundlag for udeservering.

Drøftelsen vil danne grundlag for udkastet til høringssvaret, som lokaludvalget skal beslutte i sit
møde den 17. august 2023.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Lokaludvalget skal beslutte sit høringssvar om sagen i sit møde den 17. august 2023.

Da forslaget er i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen, er der ikke lagt op til, at lokaludvalget skal stå
for borgerdialog om sagen. Sekretariatet vil via lokaludvalgets nyhedsbrev, Facebookside og
hjemmeside opfordre borgerne til skrive på Bliv Hørt-portalen om, hvad de mener om forslaget.

Tilkendegivelser fra borgere om udeservering, som  lokaludvalget måtte modtage, vil indgå som bilag
til sagen om udkastet til høringssvar, som lokaludvalget  tager stilling til den 17. august 2023.

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at efter endt høring bliver Administrationsgrundlaget fremlagt
sammen med høringssvarene til endelig beslutning i Teknik- og Miljøudvalget. Punkterne om gebyr
og lukketider skal endeligt behandles i Borgerrepræsentationen.

Beslutning
Dagsordenens punkt 5 "Drøftelse af forslaget til administrationsgrundlag for udeservering" og
dagsordenens punkt 21 "Medlemsforslag vedr. praksis for tilladelse til VIP-stænger på offentlig vej i
forbindelse med kødannelse i nattelivet" blev behandlet samlet.

 

 

1. Lokaludvalget drøftede forslaget til administrationsgrundlag for udeservering samt
medlemsforslaget vedr. praksis for tilladelse til VIP-stænger på offentlig vej. Lokaludvalgets
medlemmer havde følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Lokaludvalgets høringssvar kan tage udgangspunkt i bydelsplanen.
• Lokaludvalget kan foreslå, at de 12 lokaludvalg bliver myndighed på området og at der

bør åbnes for, at der kan være forskellige regler for de 12 bydele.
• Lokaludvalget kan foreslå, at der bør åbnes for, at der kan være forskellige regler på

kvartersniveau. Reglerne behøver ikke være restriktive i hele byen.
• Lokaludvalget skal lægge vægt på, at håndhævelse af reglerne skal prioriteres.
• Lokaludvalget skal støtte forslaget om opmærking af udeserveringsarealer.
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• Lokaludvalget skal rose udkastet til administrationsgrundlag for udeservering. Det har
gode takter.

• Lokaludvalget skal gøre opmærksom på, at forslaget har en materialistisk konsekvens,
eftersom udeserveringer med stort areal vil skabe værdi, hvis der lægges gebyr på. Det
kan gøre, at butikker uddør til fordel for restaurationer med udeservering.

• Lokaludvalget kan foreslå, at gebyret bliver adfærdsregulerende.
• Lokaludvalget skal gøre opmærksom på, at udeservering med gebyr kan føre til, at

udlejere med restaurationer i stueetagen vil af med beboerne, der bor højere oppe i deres
ejendom.

• Der skelnes for lidt mellem de forskellige typer restaurationer: Bar, restaurant, natklub,
café mv. Generne for omgivelserne er forskellige.

• Lokaludvalget skal foreslå, at udeserveringer kan etableres, hvor der ikke bor nogen
ovenover.

• Ved udeserveringer skal der være tilstrækkelig med plads til affaldsbeholdere og til
cykelparkering.

• VIP-afspærringer skal kun kunne etableres efter ansøgning og med tilladelse fra
kommunen; dette på linje med udeserveringer.

• Der er i dag stille og roligt omkring udeserveringer mellem kl. 22 og kl. 24.
• Der er færre gæster ved udeserveringerne på hverdage og ingen spisende gæster.
• Problemet er udeserveringer, hvor der foregår druk.
• DRC anerkender, at der er problemer med udeserveringer.
• Lokaludvalget kan foreslå, at antal stole ved udeserveringer skal gøres afhængig af antal

stole inde i restaurationen.
• Andre bydele efterlyser mere liv.
• Lokaludvalget kan foreslå, at gebyret for den enkelte udeservering relateres til det

offentliges omkostning ved den enkelte udeservering, herunder omkostning til besøg af
politi og støjvagt . Dermed har gebyret en adfærdsregulerende effekt.

• Der er en sammenhæng mellem unges druk, fest i gaden og udeserveringer, især i
weekenderne.

• Ovenpå på medieomtalen af sagen er det svært at kommunikere, at det foreliggende
forslag er en god løsning.

• Det er vigtigt med fleksibilitet. Lukning af udeserveringer kl. 22 kan være rimeligt nogle
steder, mens kl. 24 kan være rimeligt andre steder.

• Naboerne bør høres om, hvornår de enkelte udeserveringer skal lukke. 
• Hvis en udeservering giver anledning til klager, bør der kunne gives en karantæne.
• Gør restauratørerne ansvarlige for deres gæster i forhold til naboerne.
• Der er netop udkommet en rapport med titlen "Diskrimination og grænseoverskridende

adfærd i det københavnske natteliv".
• Der bør ikke være flerårige tilladelser til udeserveringer.
• Klager bør ikke nulstilles, når der gives en ny tilladelse til udeservering.
• Hvis der gives 3-årige tilladelser til udeserveringer, bør det være muligt for kommunen at

intervenere undervejs, hvis en udeservering giver problemer.
• Hvad betyder "faste intervaller"?
• Kan udeserveringstilladelser overføres til en ny ejer af en restauration eller skal der søges

igen?
• Ved udeserveringer på smalle fortove bør der være fri passage på minimum 1 meter,

svarende til bredden på en kørestol inkl. en sikkerhedsafstand til kørebanen.
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• Den fri passage skal være uden byudstyr som skilte og bænke.
• Der må ikke placeres udeserveringer på ledelinjer.
• Lokaludvalget skal tilbyde at hjælpe med at håndhæve reglerne for udeservering.
• Udeserveringstilladelsen skal være synlig for gæsterne.
• Folk, der står udenfor en VIP-afspærring, er et problem. De råber og skriger.
• Døgnkioskernes salg af alkohol er en del af problemet, herunder problemet med glasskår

på fortov og gågade.
• Reglen om fri passage bør også gælde ved VIP-afspærringer.
• VIP-afspærringer og -køer bør ikke tillades foran naboejendomme.
• Bredden af den fri passage skal svare til minimumskravet til bredden på en døråbning i

det gældende bygningsreglement.
• Det skal sikres, at kommunen følger op på klager over udeserveringer. Reglerne skal

håndhæves.
• Varmelamper forlænger udeserveringsperioden; både udeserveringsæsonen og

åbningstiden om aftenen. Varmelamperne er et miljøproblem og et støjproblem.
Varmelamper bør forbydes eller det bør forbydes at benytte dem efter kl. 22.

• I dag kan en udeservering etableres, mens ansøgningen om udeserveringen
sagsbehandles. Sådan bør det ikke være.

• Kommunen bør politianmelde ulovlige udeserveringer.

2. Lokaludvalget tog til efterretning, at lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har rykket Teknik-
og Miljøudvalget for svar på lokaludvalgets spørgsmål vedr. Megafonundersøgelsen om
udeservering, som indgik i grundlaget for Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 22. maj
2023  vedr. udeservering. Se bilaget.

3. Lokaludvalget drøftede forslaget til brev til Teknik- og Miljøudvalget om praksis for tilladelse til
VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet, der ses i
løsningsafsnittet.

Bilag
1. Udkast til administrationsgrundlag for udeservering 2023
2. Indre By Lokaludvalg om Megafonundersøgelsen om udeservering
3. Megafonundersøgelsen (ikke på papir)
4. Administrationsgrundlag om udeservering 2017 (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Anvendelsen af pladsen i Middelalderbyen (2023-0256530)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte anvendelsen af pladsen, der bliver frigjort som følge af den
forestående nedlæggelse af 600 parkeringspladser i Middelalderbyen.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter anvendelsen af pladsen, der bliver frigjort som følge af den
forestående nedlæggelse af 600 parkeringspladser i Middelalderbyen.

 

Problemstilling

Som følge af den endelige vedtagelse af Byrums- og Trafikplanen for Middelalderbyen (BR, 2.
februar 2023) nedlægges 600 p-pladser i Middelalderbyen. På noget af den frigivne plads skal der
være cykelparkering (700 pladser, der flyttes fra nuværende placeringer på fortove og pladser, 1.000
nyetablerede og 80 ladcykelpladser).

Det er uklart, hvor meget plads, der herefter ikke er planlagt for.

I en endnu ikke finansieret del af Byrums- og Trafikplanen er der tanker om såkaldte
flagskibsprojekter på den frigivne plads, men i første omgang skal pladsen tilsyneladende stå ubrugt
hen, indtil Byrums- og Trafikplanen eventuelt er fuldstændig finansieret.

Medlemsforslag i Teknik- og Miljøudvalget

I sit møde den 22. maj 2023 drøftede Teknik- og Miljøudvalget et medlemsforslag fra Det Radikale
Venstre om brugen af de nye arealer, der kommer i forbindelse med nedlæggelsen af
parkeringspladser i Middelalderbyen. Se bilaget.

Teknik- og Miljøudvalget besluttede at henvise finansiering af nye byrumsinitiativer til forhandlingerne
om Budget 2024 på baggrund af udvalgets drøftelse.

Følgegruppen vedr. Middelalderbyen

Følgegruppen vedr. Middelalderbyen havde møde den 1. juni 2023 med bl.a. følgende punkter på
dagsordenen:

• Orientering om tidsplan og indhold i det forestående parkeringsprojekt
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• Drøftelse af kommunikationsbehov hos jeres målgrupper og kvalificering af
kommunikationsplan.

Løsning

Det foreslås, at de af lokaludvalgets medlemmer, der deltog i ovennævnte følgegruppemøde,
orienterer om mødet.

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter, hvad det synes, at pladsen, der bliver frigjort som følge af den
forestående nedlæggelse af 600 parkeringspladser i Middelalderbyen, skal bruges til.

Lokaludvalget kan vælge at bemyndige Bent Lohmann til at henvende sig til Teknik- og Miljøudvalget
og Teknik- og Miljøforvaltningen med forslag til anvendelsen af den frigjorte plads.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

Til mødet foreslå bemærkninger om sagen fra lokaludvalgsmedlem Mads Aarup. Se bilagsoversigten.

 

1. Lokaludvalget drøftede anvendelsen af pladsen, der bliver frigjort som følge af den forestående
nedlæggelse af 600 parkeringspladser i Middelalderbyen. Lokaludvalgets medlemmer havde
følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Pladsen bør bruges til cykelparkering.
• Der bør ikke tillades bilparkering på siden af cykelparkeringer, sådan som det er i dag på

Vandkunsten.
• Der bør være skiltede pladser til parkering af ladcykler.
• Lokaludvalget kan spørge borgerne, hvad pladsen skal anvendes til.
• Pladsen kan anvendes til blomsterkasser, træer, grønne gaderum, mobile

kunstudstillinger og fællesspisninger.
• Kommunen kan gennemføre en nudging-kampagne om, at cykler skal parkeres på

cykelparkeringspladser og om at cyklister skal køre ordentligt.
• Det forhold, at man ikke har bestemt, hvad pladsen skal bruges til, har skabt usikkerhed.

Man bør beslutte, hvad pladsen skal bruges til, før bilparkeringspladserne nedlægges.
Nedlæggelsen af bilparkeringspladserne bør ske trinvis i takt med afklaringen af, hvad
pladsen skal bruges til. Lokaludvalget bør spørge kommunen om, hvad status på projektet
er.
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• Der skal være plads til butikskunders cykelparkering.
• Der skal være plads til affaldssorteringspunkter.
• Der skal være plads til parkering af delebiler.
• Indtil det er afklaret, hvad pladsen skal bruges til, skal de gældende regler for fx.

udeservering håndhæves. Dvs. ingen ulovlig udeservering på ledig plads, som man ikke
har besluttet, hvad skal anvendes til.

• Lokaludvalget kan holde et borgermøde efter sommerferien, hvor folk kan fortælle, hvad
den ledige plads skal bruges til. Det kan gennemgås gade for gade eller område for
område.

• Fjernelsen af bilparkeringspladser i Middelalderbyen vil give et tryk på de omkringliggende
områder, fx. Kartoffelrækkerne, af folk, som søger efter en bilparkeringsplads.  Et
borgermøde bør også komme ind på den problemstilling.

2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget holder et
borgermøde om anvendelsen af pladsen, der bliver frigjort som følge af den forestående
nedlæggelse af 600 parkeringspladser i Middelalderbyen. 

3. Lokaludvalget afsatte en ramme på 25.000 kr. til borgermødet. Pengene tages af puljen til
borgerdialogaktiviteter.

4. Lokaludvalget udpegede Marietta Bonnet, Anton Skovle, Bent Lohmann, Kren Nielsen, Rasmus
Fehrmann og Sally Mountfield til at planlægge og gennemføre borgermødet sammen med
sekretariatet.

Bilag
1. Byrums- og trafikplan for Middelalderbyen (ikke på papir)
2. Nyt bilag: Bemærkninger fra lokaludvalgsmedlem Mads Aarup
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Arealer til skolehaver (2023-0175500)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et svar til den almennyttige forening Københavns Skolehaver på
en forespørgsel om arealer til skolehaver.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at svare den almennyttige forening
Københavns Skolehaver på en forespørgsel om arealer til skolehaver, jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Med mail den 14. marts 2023 bad den almennyttige forening Københavns Skolehaver om hjælp til at
finde arealer til flere skolehaver. Foreningen oplyser, at den arbejder for at give børn og voksne
naturforbundethed, begejstring og praksisnære handlemuligheder i forhold til at deltage i den grønne
omstilling.

Skolehaverne er et tilbud til alle københavnske børn om at dyrke et lille stykke jord med blomster og
grøntsager, enten i fritiden eller som et undervisningstilbud sammen med deres dagtilbud eller
skoleklasse. Herudfra undervises børnene i læren om naturens processer, klimaforandringer,
biodiversitet og madforståelse. Skolehaverne rummer ikke kun jordlodder med kulturafgrøder, men er
små naturoaser i byen, som er rige på biodiversitet, med både frugttræer, stauder, klatreplanter,
kompostbunker, fugle, insekter m.m.

Optimalt drømmer foreningen om arealer på minimum 6000 m2, hvilket er lidt mindre end en
11-mands fodboldbane.

 

Ændringsforslag

I mødet den 11. maj 2023 tilkendegav lokaludvalgsmedlem Gunna Starck, at hun havde
bemærkninger til sagen. Imidlertid udsatte lokaludvalget behandlingen af sagen til mødet den 8. juni
2023.

Gunna Starck har efterfølgende skrevet til sekretariatet:

Svaret bør indledes med: “Tak for jeres henvendelse. Hvor gerne Indre By Lokaludvalg end vil kan vi
ikke rigtig imødekomme jeres ønsker. Alt, hvad der er af grønne og ledige arealer er enten fredede
eller så  intensivt udnyttede, at de ikke kan bruges. Vi har nedenstående forslag, hvor der nok kunne
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være plads til selve havelodderne, men næppe de nødvendige faciliteter til det sociale liv, der også
skal kunne udfolde sig i en skolehave."

Løsning

Hhv. forpersonskabet og Byudviklingsgruppen har drøftet forespørgslen. Det foreslås på den
baggrund, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at svare den almennyttige forening
Københavns Skolehaver, at det måske er muligt at anlægge skolehaver følgende steder:

• Et areal i Botanisk Have
• Om muligt et areal på en af kirkegårdene
• DSB-arealet langs Folke Bernadottes Alle
• Eksercerpladsen
• På et eller flere af de grønne arealer ved Nyboder Skole
• På et eller flere af de grønne arealer på Sankt Pauls Plads, hvor der i dag er højbede, som ikke

passes
• På steder, hvor der fjernes parkeringspladser
• I private gårde i samarbejde med gårdlaug
• På arealer omkring børneinstitutioner
• På flade tage
• På de grønne arealer ved Langlinjebroen, men de er formentlig beskyttet.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Bent Lohmann skriver til den almennyttige forening Københavns Skolehaver om lokaludvalgets
beslutning.

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at svaret bør indledes med: “Tak for
jeres henvendelse. Hvor gerne Indre By Lokaludvalg end vil, kan vi ikke rigtig imødekomme jeres
ønsker. Alt, hvad der er af grønne og ledige arealer er enten fredede eller så  intensivt udnyttede, at
de ikke kan bruges. Vi har nedenstående forslag, hvor der nok kunne være plads til selve
havelodderne, men næppe de nødvendige faciliteter til det sociale liv, der også skal kunne udfolde
sig i en skolehave."

Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at svare den almennyttige forening Københavns
Skolehaver på en forespørgsel om arealer til skolehaver, jf. løsningsafsnittet og jf. det tiltrådte
ændringsforslag.
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Styrkelse af den offentlige transport i Indre By (2023-0175105)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at bede Økonomiforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen
om en vurdering af hvordan trafikplaner vil skulle følges op med bedre offentlig bustrafik i Indre By
samt om en vurdering af de  økonomiske, passagermæssige og trafikale konsekvenser, hvis man
indfører gratis offentlig trafik i zone 1.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at bede Økonomiforvaltningen og Teknik-
og Miljøforvaltningen om en vurdering af, hvordan trafik- og byrumsplanen for Middelalderbyen
og de trafiksaneringer i Indre By, der forventes iværksat, hvis Østlig Ringvej anlægges, vil
skulle følges op med bedre offentlig bustrafik i Indre By

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at bede Økonomiforvaltningen og Teknik-
og Miljøforvaltningen om en vurdering af de økonomiske, passagermæssige og trafikale
konsekvenser af, hvis man indfører gratis offentlig trafik i zone 1.

Problemstilling

Byudviklingsgruppen har drøftet følgende:

• Bedre offentlig trafik i form af busser i Indre By bl.a. som opfølgning på trafik- og byrumsplanen
for Middelalderbyen og som opfølgning på de trafiksaneringer i Indre By, der forventes
iværksat, hvis Østlig Ringvej anlægges.

• Gratis offentlig trafik i zone 1 med henblik på at få folk til at lade bilen stå og med henblik på at
gøre den offentlige trafik så attraktiv for turister, at man kan undgå turistbusser i Indre By

 

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 11. maj 2023

I mødet den 11. maj 2023 udsatte lokaludvalget behandlingen af sagen.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at bede Økonomiforvaltningen og Teknik-
og Miljøforvaltningen om en vurdering af
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• hvordan trafik- og byrumsplanen for Middelalderbyen og de trafiksaneringer i Indre By, der
forventes iværksat, hvis Østlig Ringvej anlægges, vil skulle følges op med bedre offentlig
bustrafik i Indre By

• de økonomiske, passagermæssige og trafikale konsekvenser af, hvis man indfører gratis
offentlig trafik i zone 1.

I bilaget ses supplerende spørgsmål, som lokaludvalget kan stille Økonomiforvaltningen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Temaet kan indgå i lokaludvalgets implementeringsplan for Indre By Bydelsplan.

Beslutning

1. Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at bede Økonomiforvaltningen og Teknik- og
Miljøforvaltningen om en vurdering af, hvordan trafik- og byrumsplanen for Middelalderbyen og
de trafiksaneringer i Indre By, der forventes iværksat, hvis Østlig Ringvej anlægges, vil skulle
følges op med bedre offentlig bustrafik i Indre By

2. Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at bede Økonomiforvaltningen og Teknik- og
Miljøforvaltningen om en vurdering af de økonomiske, passagermæssige og trafikale
konsekvenser af at indføre gratis offentlig trafik i zone 1.

Bilag
1. Spørgsmål om udviklingen i den kollektiv trafik i Indre By (ikke på papir)
2. Uddrag fra en rapport fra 1998 om trafikredegørelse, der viser eksisterende ruter og forslag til nye
busruter i Indre By (ikke på papir)
3. Byudviklingsgruppen kommentarer til offentlig transport (ikke på papir)

Side 23

\Attachments\33046302-49651872-1.pdf
\Attachments\33046304-49651873-1.pdf
\Attachments\33046304-49651873-1.pdf
\Attachments\33046305-49651875-1.pdf


INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Medlemsforslag om hundegård ved Statens Naturhistoriske Museum (2023-0181181)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte, om det skal stille forslag om, at der etableres en hundegård på
arealet mellem Sølvgade, Nørre Voldgade og Botanisk Have ved Statens Naturhistoriske Museum til
afløsning for den på Eidsvolls Plads.

Indstilling

Indstilling om,

1. At Indre By Lokaludvalg beslutter, om det skal stille forslag om, at der etableres en hundegård
på arealet mellem Sølvgade, Nørre Voldgade og Botanisk Have ved Statens Naturhistoriske
Museum til afløsning for den på Eidsvolls Plads, jf. afsnittet ”problemstilling” og løsningsafsnittet
nedenfor.

I givet fald:

2. At Indre By Lokaludvalg har borgerdialog om anvendelsen af hundegården på Eidsvolls Plads
og om forslaget om en hundegård på arealet mellem Sølvgade, Nørre Voldgade og Botanisk
Have ved Statens Naturhistoriske Museum, jf. løsningsafsnittet nedenfor.

 

Problemstilling

Medlemsforslag fra Gunna Starck:

”Lokaludvalget foreslår Teknik- og Miljøudvalget/Teknik- og Miljøforvaltningen/teknik- og
miljøborgmesteren, at der etableres en hundegård til afløsning af den på Eidsvoll Plads. En ny
hundegård foreslås etableret på arealet mellem Sølvgade, Nørre Voldgade og Botanisk Have øst for
Geologisk Museum. Arealet er velegnet, da det er langstrakt, så hunde virkelig kan strække ud.
Samtidigt kan de mange løsgående hunde i Kgs. Have og Østre Anlæg begrænses. Hundegården
kan etableres for få midler. Arealet bruges ikke meget til ophold pga. trafikken, men allerede nu til
hundeluftning. Gangstien kan bevares - evt kan etableres én ekstra uden for det indhegnede areal til
hundene og deres ejere.”

 

Bemærkning fra lokaludvalgets forperson Bent Lohmann:
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"Jeg mener, at en hundegård ved Statens Naturhistoriske Museum skal være et supplement til den
på Eidsvolls Plads. Vi skal beholde den på Eidsvolls Plads, fordi vi har mange flere hunde i bydelen
end før. De blev anskaffet under corona-perioden."

 

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 11. maj 2023

I mødet den 11. maj 2023 udsatte lokaludvalget behandlingen af sagen.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter, om det skal gå videre med forslaget fra Gunna Starck til Teknik-
og Miljøforvaltningen samt nævne det i høringssvaret om kommunens budget for 2024, som
lokaludvalget skal vedtage i sit møde den 8. juni 2023.

I givet fald foreslås det, at lokaludvalget inden lokaludvalgets møde den 8. juni 2023 har borgerdialog
om anvendelsen af hundegården på Eidsvolls Plads og om forslaget fra Gunna Starck.
Borgerdialogen kan foregå via lokaludvalgets nyhedsbrev og Facebook-side.

 

Økonomi

Intet.

 

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen, at der etableres en
hundegård på arealet mellem Sølvgade, Nørre Voldgade og Botanisk Have ved Statens
Naturhistoriske Museum.

2. Lokaludvalget besluttede at stå for borgerdialog om anvendelsen af hundegården på Eidsvolls
Plads og om forslaget om en hundegård på arealet mellem Sølvgade, Nørre Voldgade og
Botanisk Have ved Statens Naturhistoriske Museum, jf. løsningsafsnittet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Medlemsforslag om St. Kongensgade (2023-0256637)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte et forslag til indretning af St. Kongensgade.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter forslaget om St. Kongensgade, der fremgår af afsnittet
"Problemstilling" nedenfor.

 

Problemstilling

Medlemsforslag

Medlemsforslag fra Niels Kongshaug:

"Jeg har to punkter til næste møde, evt. til juni. Det er begge punkter, som har været oppe på
Byudviklingsgruppens møder, og omkring Stokhusbroen mener jeg, at der er bred enighed om at
denne bro skal genskabes.

Det ene er Store Kongensgade, hvor jeg og en arkitekt laver et forslag til en modernisering af gaden.
Der har nu i ca. 15 år, fra før de startede byggeriet af metrostationen, været to spor i hele gadens
længde, men reelt har dette aldrig fungeret, idet gadens ene spor konstant er spærret. 

Vi ser en modernisering i stil med Strandvejen i Hellerup eller Gl. Kongevej som noget, vi kunne
tænke os.

En række ekstra fliser i venstre side, P-båse til handlende og håndværkere, træer.

Desuden bør byinventar som affaldsbøtter og vejskilte fjernes fra fortovet, affaldsbøtter op ad
husene, og skiltene ophængt på samme i en slags vinkeljern. Dette vil frigøre plads og gøre passage
for gående nemmere. Der er ofte kun en flise til fodgængere, der så går ud på cykelsti osv.

Jeg har tegninger og fotos uden ende parat snarest muligt."

Niels Kongshaug har bedt om, at der afsættes tid i lokaludvalgsmødet til at vise en præsentation af
forslaget. Der afsættes op til 10 minutter til præsentationen inkl. spørgsmål og svar.

 

Side 26



Byudviklingsgruppens drøftelse

Fra referatet af mødet i Byudviklingsgruppen den 25. maj 2023:

"2/ Store Kongensgade
Formål: Store Kongensgade blev tænkt som en gade med to spor for over ti år siden inden
byggeriet ved Marmorkirkens Metrostation startede. Ideen var, at der skulle være to spor i
myldretiden, så bilerne kom igennem. Der har reelt ikke været to spor i praksis.

En arkitekt præsenterede en tegning, med hvordan man kunne lave øer, der kunne rumme
træer, cykelparkering eller kunne stilles til rådighed for den nærmeste butik/cafe.
Derved skabes der et område på den vejbane, der i praksis ofte er spærret og ikke kan bruges til
at få myldretidstrafikken igennem gaden.

Tegningen er ikke med som et bilag til referatet.

Imellem øerne er der parkeringspladser. Nogle af pladserne er målrettet lastbiler.

Øerne placeres efter hvor der er porte, så man fortsat kan komme nemt ind og ud af porte.

Ifølge planen skal kun det ene fortov ændres.

Man kan via skiltning sikre sig at pladserne ikke kan bruges tidligt om morgenen, så
renovationsbiler, kan parkere i mellem øerne.

En del af planen er at al byinventar skal sættes fast i facaden og ikke stå ude ved kantstenen.
Dette skal gøres i begge sider af gaden. Dette vil give mere plads på fortovet.

Der skal rettes op på skiltningen i gaden, der i dag er forvirrende.

Debat:
Der var opbakning til planen og vi talte om hvordan man kunne arbejde videre med den.
Planen kan bruges til at begrønne gaden, skabe opholdsrum i gaden og sikre en bedre passage.
Den kan udmøntes via Bydelsplanen.

Man kan pege på kommunens ønske om at have flere bylivsgader.

Vi kan pege på at planen vil være en måde at fredeliggøre gaden på og skabe bedre muligheder
for gående og byliv.

Hvis man alligevel ændrer gaden, kan man planlægge at opsætte lademuligheder for elbiler.
Vi talte om at man herfra skal ligge en strategi for hvordan man kan gennemføre projektet på
en god måde."
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Løsning

Forslaget er ikke med i Indre By Bydelsplan.

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter forslaget.

 

Økonomi

Intet.

 

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede forslaget om St. Kongensgade, der fremgår af afsnittet "Problemstilling".
Lokaludvalgets medlemmer havde følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Jeg er imod. Der er behov for parkering og der er et trafikpres.
• Jeg støtter forslaget. Det er bedre end de nuværende laissez faire-forhold i gaden.
• Jeg støtter forslaget. Det vil være godt med begrønning.
• Jeg er imod. Der er behov for to kørebaner i den sydlige del af St. Kongensgade, så man

som bilist kan komme hurtigt igennem til Kongens Nytorv.
• Forslaget om at fjerne skilte fra fortov er godt. Lokaludvalget kan arbejde videre med

forslaget fx. ved at udskrive en konkurrence om god skiltning.
• Lokaludvalget kan spørge den del af borgerpanelet, der bor i Frederiksstaden, om hvad

de mener om forslaget.
• Lokaludvalget kan bede Teknik- og Miljøforvaltningen om resultaterne af den

igangværende trafiktælling i området.
• Der er behov for at få set på trafikafviklingen i hele kvarteret, fx. i form af en helhedsplan

for trafikken.

2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Michael Thorup om, at lokaludvalget arbejder videre
med forslaget om at fjerne skilte fra fortov.

3. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om at bede Byudviklingsgruppen arbejde
videre med forslaget om St. Kongensgade.
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Medlemsforslag om Stokhusbroen (2023-0258236)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte, om at det skal stå for borgerdialog om ønsket om at få
Stokhusbroen genopført.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om at det skal stå for borgerdialog om ønsket om at få
Stokhusbroen genopført

I givet fald:

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgerdialogen
sammen med sekretariatet.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 25.000 kr. til borgerdialogen. pengene tages af
puljen til borgerdialogaktiviteter.

Problemstilling

Medlemsforslag

 "Jeg har to punkter til næste møde, evt. til juni. Det er begge punkter, som har været oppe på
Byudv.møder, og omkring Stokhusbroen mener jeg , at der er bred enighed om at denne bro skal
genskabes.

(...)

Det andet punkt er Stokhusbroen. Her får I alle filerne. Der er altså kun filer om dette emne, inkl. min
projektbeskrivelse.

(...)

Mit forslag er nemlig, at lokaludvalget bevilger penge til at få dette projekt, eller aktion kan man også
kalde det, op at stå. Jeg rækker i projektet ud til kirken, der jo mere eller mindre stoppede det forrige
projekt. Dels forestiller jeg mig at bruge pladsen, dels håber jeg på præst og menighedsråds
opbakning."

Byudviklingsgruppens drøftelse
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7/ Stokhusbroen

Formål: Vi er længe blevet lovet at der ville komme en Stokhusbro. Hvordan kan vi skabe
opmærksomhed på sagen og arbejde for at den vil blive etableret?

Det vil give mening at holde et arrangement, f.eks. på Skt Pauls Plads, som kan skabe
opmærksomhed på at der ikke er en Stokhusbro.

Vi kan invitere spejdere, studerende fra en politeknisk anstalt og beboere/brugere, der ønsker en
Stokhusbro.

Vi vil tage dette punkt op på et kommende lokaludvalgsmøde, da et offentligt udendørs arrangement,
vil koste penge.

Løsning

I Indre By Bydelsplan udtrykkes der ønske om, at Stokhusbroen genopføres.

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter, om det skal stå for borgerdialog om forslaget om at genopføre
Stokhusbroen. I givet fald skal lokaludvalget udpege tovholdere til at stå for borgerdialogen sammen
med sekretariatet. Desuden skal lokaludvalget afsætte penge til borgerdialogen, fx. 25.000 kr., hvis
Sankt Pauls Plads er rammen for borgerdialogen jf. ovenfor.

Økonomi

Hvis lokaludvalget beslutter at stå for borgerdialog på Sankt Pauls Plads om ønsket om at få
genopført Stokhusbroen, foreslås det, at lokaludvalget afsætter en ramme på 25.000 kr. Pengene
tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

Videre proces

Afhænger af beslutningen.

Beslutning

1. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget beder
Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og BaneDanmark om en status på ønsket
om at få Stokhusbroen genopført.

Bilag
1. Oplæg om Stokhusbroen
2. Illustrationer
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Medlemsforslag om møde med Designmuseet om byggeri på Bredgade 74A
(2023-0258269)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte, om det skal anmode om et møde med direktøren for
Designmuseet om, hvad de vil bygge på adressen Bredgade 74A.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om det skal anmode om et møde med direktøren for
Designmuseet om, hvad de vil bygge på adressen Bredgade 74A.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Jep Loft:

"Anmodning om møde med direktøren for designmuseet om, hvad de vil bygge:

Jeg synes, at vi skal bede om et møde med direktør for Designmuseet,  Anne-Louise Sommer, om
hvad de bygger i  Bredgade 74 A.

Vi har haft møder med bygherrerne i Ny Østergade, Bremerholm og Amaliegade, og det er en god
praksis."

Jep Loft henviser til denne artikel: 

https://www.arkitekturoproeret.dk/2023/05/08/arkitekturoproeret-kaemper-imod-nedrivning-af-hus-fra-1777

Han henviser også til dette billede, hvor man i følge ham kan se, hvad man kan frygte:
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Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget beslutter, om det skal anmode om et møde med direktøren for
Designmuseet om, hvad de vil bygge på adressen Bredgade 74A.

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Afhænger af beslutningen.

Beslutning
Lokaludvalg besluttede at anmode om et møde med direktøren for Designmuseet om, hvad de vil
bygge på adressen Bredgade 74A.
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  Opfølgning på lokaludvalgets debatmøde om arkitektur og byrum i Indre By
(2023-0254742)

Indre By Lokaludvalg skal tage drøftelsen i det offentlig debatmøde den 15. maj 2023 om arkitektur
og byrum i Indre By til efterretning.

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Indre By Lokaludvalg tager drøftelsen i det offentlig debatmøde den 15. maj 2023 om
arkitektur og byrum i Indre By til efterretning. Se afsnittet "Problemstilling" og bilaget.

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg var den 15. maj 2023 vært for et offentligt debatmøde om arkitektur og byrum i
Indre By. Der deltog omkring 50 borgere. Stadsarkitekten Camilla van Deurs, arkitekturredaktør på
Berlingske Tidende Holger Dahl og formanden for Arkitekturoprøret Jep Loft, der også er medlem af
lokaludvalget, deltog som oplægsholdere og debatpanel.

Stadsarkitekten

Blandt sine fokuspunkter havde Stadsarkitekten det lokale dilemma i at Indre By på engang er
hovedstadens centrum og beboelseskvarter – for kan begge dele altid sameksistere?

Med sit oplæg problematiserede Stadsarkitekten desuden bevarende lokalplaner i et historisk
perspektiv og stillede spørgsmålet om, hvornår man med en sådan skulle ”fastfryse byens udvikling”.
For at understrege denne pointe viste Stadsarkitekten fotos af udviklingen på fx Axel Torv og Israels
Plads. Konklusionen var, at byens udvikling skal fortsætte, men at vi skal lære af historien og ”gøre
os umage”.

Stadsarkitekten rådgiver alle kommunens forvaltninger og politiske udvalg på et overordnet strategisk
niveau i forhold til byudvikling og arkitektoniske spørgsmål.

Se stadsarkitektens præsentation her: 
https://indrebylokaludvalg.kk.dk/sites/default/files/2023-05/Stadsarkitektens%20slides-komprimeret_1.pdf

Holger Dahl

Berlingskes arkitekturredaktør, Holger Dah fortalte om sin kærlighed til Indre By som indvandrer fra
Vestjylland, og manede til taknemmelighed blandt de tilhørere, ”der er så heldige at bo i Indre By”.
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Arkitekturredaktøren slog til lyd for, at Indre Bys og det øvrige Københavns egenart beskyttes, ”så
byen hverken bliver haveby eller parcelhuskvarter”. De gode byrum, hævdede han, kan og skal ikke
planlægges til at rumme enkelte funktioner eller målgrupper – snarere er de bedste byrum
vidtfavnende og rummer mange forskellige funktioner og plads til forskellighed.

Jep Loft

Jep Loft gjorde sit oplæg op med modernismen som planlægnings- og arkitekturparadigme, da denne
efter hans mening ikke skaber gode bymiljøer, men snarere fører til kolde, menneskefjendske af
slagsen. For det handler netop om at fokusere på at skabe og vedligeholde de gode, indbydende
byrum – frem for at lade arkitekturpolitiske diskussioner handle om arkitektonisk smag og behag. Jep
Loft fremhævede desuden fredningslovens uanvendelighed, der efter hans mening gør huse til
museer og derfor må revideres.

Se Jep Lofts præsentation her:
https://indrebylokaludvalg.kk.dk/sites/default/files/2023-05/Arkitekturopr%C3%B8rets%20slides.pdf

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager drøftelsen i det offentlig debatmøde den 15. maj 2023 om
arkitektur og byrum i Indre By til efterretning.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 25.000 kr. til til debatmødet. Pengene tages af puljen til
borgerdialogaktiviteter. 

Videre proces

Lokaludvalget skal senere beslutte, hvordan det skal arbejde med tema 3 i Indre By Bydelsplan  om
byplanlægning, herunder om arkitektur og bevarelse af bymiljøer. 

 

 

Beslutning
Lokaludvalget tog drøftelsen i det offentlig debatmøde den 15. maj 2023 om arkitektur og byrum i
Indre By til efterretning.

Bilag
1. Referat af borgermødet
2. Indre By Bydelsplan 2023-2026 (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

14.  Opfølgning på lokaludvalgets offentlige workshop om kunst i det offentlige rum
(2023-0256558)

Indre By Lokaludvalg skal tage drøftelsen i den offentlige workshop den 22. maj 2023 om kunst i det
offentlige rum til efterretning og beslutte, om lokaludvalgets gældende principper for kunst i det
offentlige rum fra 2019 skal revideres.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager drøftelsen i den offentlige workshop den 22. maj 2023 om kunst i
det offentlige rum til efterretning. Se afsnittet "Problemstilling" og bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om lokaludvalgets gældende principper for kunst i det
offentlige rum fra 2019 skal revideres.

I givet fald:

3. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at udarbejde et forslag til principper for kunst i
det offentlige rum i Indre By sammen med sekretariatet, som lokaludvalget kan tage stilling til.

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg var den 22. maj 2023 vært for en offentlig workshop om kunst i det offentlige
rum. Der deltog omkring 15 borgere.

Jens Peter Munk, der er Teknik- og Miljøforvaltningens fagansvarlige for på området og kendt som
Monumentmanden på Københavns Kommunes Facebookside, holdt oplæg om 
administrationsgrundlaget for monumenter i Københavns Kommune og præsenterede eksempler på
værker i byen.

En repræsentant for Rådet for Visuel Kunst, billedhugger Karin Lorentzen, gav tips til tilhørerne om
hvordan de selv kunne tage initiativ til opstilling af kunst i det offentlige rum. Hun opfordrede til
grundige stedsanalyser og til, at man tænker utraditionelt i forhold til placeringer og tilgang.

Lokaludvalgets forperson Bent Lohmann skitserede kort lokaludvalgets gældende principper for kunst
i det offentlige rum fra 2019, inden mødedeltagerne kastede sig over en workshop om kunst det
offentlige rum.

Workshoppen tog udgangspunkt i fire arbejdsspørgsmål:
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1. Hvilken type offentlig kunst mangler i Indre By?
2. Hvor mangler der offentlig kunst i Indre By?
3. Nye placeringer til eksisterende offentlig kunst?
4. Nye placeringer til fremtidig offentlig kunst?

I bilaget ses 

• Jens Peter Munks præsentation
• Administrationsgrundlaget for monumenter i Københavns Kommune
• Indre By Lokaludvalgs gældende principper for kunst i det offentlige rum fra 2019
• Referat af mødet den 22. maj 2023 om kunst i det offentlige rum.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager drøftelsen i den offentlige workshop den 22. maj 2023 om kunst i
det offentlige rum til efterretning og beslutter, om lokaludvalgets gældende principper for kunst i det
offentlige rum fra 2019 skal revideres.

I givet fald skal lokaludvalget udpeger tovholdere til at udarbejde et forslag til principper for kunst i det
offentlige rum i Indre By sammen med sekretariatet, som lokaludvalget kan tage stilling til.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 25.000 kr. til workshoppen. Pengene tages af puljen til
borgerdialogaktiviteter. 

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget tog drøftelsen i den offentlige workshop den 22. maj 2023 om kunst i det
offentlige rum til efterretning. 

2. Lokaludvalget besluttede at fortsætte med lokaludvalgets gældende principper for kunst i det
offentlige rum.

Bilag
1. Præsentation (ikke på papir)
2. Administrationsgrundlag for monumentområdet i Københavns Kommune
3. Principper for kunst i Indre Bys byrum
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4. Referat af workshoppen
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  Opfølgning på lokaludvalgets borgermøde om stormflodssikring (2023-0258123)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte stormflodssikring på baggrund af lokaludvalget borgermøde den 3.
maj 2023 om dette tema.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter stormflodssikring på baggrund af lokaludvalget borgermøde den
3. maj 2023 om dette tema.

2. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om det skal tage initiativer vedrørende stormflodssikring.

Problemstilling

Lokaludvalget var den 3. maj 2023 vært for et borgermøde om stormflodssikring. 15 personer deltog,
heriblandt et medlem af Christianshavns Lokaludvalg.

På mødet orienterede en medarbejder fra Teknik- og Miljøforvaltningen om status på
stormflodssikring i København.

Det fremgik af oiplægget, at klimaforandringer og dermed voldsommere vejr øger risikoen for
stormflod - også i København, hvor "skvulpeeffekten" udgør en risiko. Skvulpeeffekten er
betegnelsen for det fænomen, der opstår, når vand presses sammen i fx Østersøen som følge af
storm, og derpå skvulper tilbage vestpå med stor kraft. Også stormflod fra Nord er en udfordring. 

.Mødedeltagerne drøftede muligheden for at lokaludvalgene i Indre By og på Christianshavn sammen
laver en oversigt over lavtliggende områder i bydelene.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter stormflodssikring på baggrund af lokaludvalget borgermøde den
3. maj 2023 om dette tema og beslutter, om det skal tage initiativer vedrørende stormflodssikring.

Indre By Lokaludvalg kan fx. invitere Christianshavns Lokaludvalg til et samarbejde om at udarbejde
en oversigt over lavtliggende områder i Indre By og på Christianshavn. I givet fald skal lokaludvalget
udpege en tovholder til at forestå samarbejdet.

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Bilag

1. Link til Teknik- og Miljøforvaltningens præsentation i borgermødet den 3. maj 2023:

https://indrebylokaludvalg.kk.dk/sites/default/files/2023-05/TMF%20pp%20stormflod%20Indre%20By%20l

Beslutning

 Lokaludvalget godkendte et forslag fra Kjeld A. Larsen om, at lokaludvalget inviterer Christianshavns
Lokaludvalg til et samarbejde om lokal stormflodssikring. 

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jens Erik Fransen om, at samarbejdet med Christianshavns
Lokaludvalg skal handle om de lavthængende frugter vedr. lokal stormflodssikring, og at endemålet
kan være et borgermøde herom.
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  Borgerdialog om forslaget til kommuneplanstrategi (2023-0258246)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at stå for borgerdialog  om forslag til kommuneplanstrategi, der
sendes i offentlig høring i perioden 1. august-28. september 2023.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter at stå for borgerdialog om forslaget til kommuneplanstrategi i
god tid inden lokaludvalgsmødet den 14. september 2023, hvor lokaludvalget skal vedtage sit
høringssvar om forslaget til kommuneplanstrategi
.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgerdialogen
sammen med sekretariatet.

3. at Indre By Lokaludvalget afsætter en ramme på 25.000 kr. til borgerdialogen.

Problemstilling

Forslaget til kommuneplanstrategi forventes vedtaget af Borgerrepræsentationen i juni måned og
sendt i offentlig høring i perioden 1. august-28. september 2023. 

I høringsfasen vil Økonomiforvaltningen stå for offentlige arrangementer om forslaget, herunder også
bydelsarrangementer.

Indre By Lokaludvalg kan i forbindelse med den offentlige høring vælge at afholde borgerdialog.
Borgerdialogen kan fx have form af en eller flere indsatser:

• facebookdebat
• borgerpanelundersøgelse
• borgermøde
• debatvognsmøde
• byvandringer

I beslutningen om hvilken borgerdialog, lokaludvalget ønsker at stå for, skal lokaludvalget medtænke,
hvad det ønsker at opnå ved de/den valgte borgerdialogsformer. Lokaludvalget skal også knytte
tovholdere til borgerdialogen og der skal udarbejdes en tidsplan for afviklingen.

Løsning
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Det foreslås, at lokaludvalget beslutter at stå for borgerdialog om forslaget til kommuneplanstrategi i
god tid inden lokaludvalgsmødet den 14. september 2023, hvor lokaludvalget skal vedtage sit
høringssvar om forslaget til kommuneplanstrategi

Lokaludvalget skal udpege tovholdere til at planlægge og gennemføre borgerdialogen sammen med
sekretariatet.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter en ramme på 25.000 kr. til borgerdialogen. Pengene tages af
puljen til borgerdialogaktiviteter.

Videre proces

Lokaludvalget skal vedtage sit høringssvar om forslaget til kommuneplanstrategi i lokaludvalgsmødet
den 14. september 2023, hvor lokaludvalget skal vedtage sit høringssvar om forslaget til
kommuneplanstrategi

I slutningen af 2023 skal Kommuneplanstrategi 2023 vedtages af Borgerrepræsentationen.
Kommuneplanstrategien danner grundlag for en revision af kommuneplanen i 2024, som er den
overordnede plan for byens fysiske udvikling i den kommende 12-årige periode.

Læs mere om processen her: https://kps23.kk.dk/

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at stå for borgerdialog om forslaget til kommuneplanstrategi i god tid
inden lokaludvalgsmødet den 14. september 2023, hvor lokaludvalget skal vedtage sit
høringssvar om forslaget til kommuneplanstrategi
.

2. Lokaludvalget udpegede Implementeringsgruppen til at planlægge og gennemføre
borgerdialogen sammen med sekretariatet.

3. Lokaludvalget afsatte en ramme på 25.000 kr. til borgerdialogen.
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INDRE BY LOKALUDVALG

17.  Borgerdialogtiltag i kommunen og lokaludvalgets rolle (2023-0259161)

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget og
Kultur- og Fritidsudvalget om borgerdialogtiltag i kommunen og lokaludvalgets rolle, der ses i
løsningsafsnitet.

Problemstilling

I mødet den 11. maj 2023 drøftede lokaludvalget sin rolle, sin mulighed for indflydelse, formålet med
sin egen borgerdialog og forvaltningernes borgerdialog, anvendelsen af resultaterne af
borgerdialogen, de forskellige borgerdialogtiltag i kommunen mv.

Se referatet af drøftelsen i bilaget.

Byudviklingsgruppen drøftede i sit møde den 25. maj 2023 

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget skriver til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget og Kultur- og
Fritidsudvalget med kopi til de øvrige lokaludvalg:

"Indre By Lokaludvalg foreslår hermed, at Økonomiforvaltningen holder en konference senest i  marts
2024 om kommunens borgerdialog med borgerrepræsentanter, ledelserne i forvaltningerne, 
lokaludvalgene, beboerforeninger, lokale interesseorganisationer samt  andre med professionel
interesse for kommunens borgerdialog som deltagere.

Konferencen skal give svar på,

1. hvad borgerne har brug for, når de vil orienteres, inddrages og/eller have indflydelse på tiltag
fra kommunens side på såvel byniveau som lokalt niveau.

2. hvad kommunen, By & Havn m.fl. bør og med fordel kan afholde borgerdialog om.

Konferencen kan i princippet handle om alle ressortområder i kommunen, men Indre By Lokaludvalg
har især fokus på Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget og Økonomiudvalgets
ressortområder og i mindre grad - men stadigvæk i fokus - Børne- og Ungdomsforvaltningen og
Sundhedsforvaltningens ressortområder.
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Baggrund for forslaget er dels en række konkrete oplevelser af, hvordan forvaltninger håndterer
lokaludvalgets og borgernes henvendelser og høringssvar og dels en generel oplevelse af, at
forvaltningerne i stigende grad er et filtrerende lag mellem lokaludvalgene og borgerne på den ene
side og borgerrepræsentanterne på den anden side.

Det forhold, at Kultur- og Fritidsudvalget valgte ikke at høre lokaludvalgene om kommunens Kultur-
og Fritidspolitik, men kun inddrog udvalgte interessenter, skal også ses som baggrund for forslaget.

Derudover er der i lokaludvalget en stigende undren over alle de nye borgerdialogtiltag, som er sat i
værk på det seneste af kommunen, By & Havn og Sund & Bælt m.fl., fx. 

• Klimatopmøde
• Klimaborgerting
• Borgerting
• Borgersamling / Københavnersamling
• Pop up-arrangementer
• Workshops

Det er tiltag, som man hyrer konsulenter til at håndtere, og hvor lokaludvalgene betragtes som en
interessent på lige fod med andre interessenter. Og det er tiltag med et forholdsvis stort budget.

Det sker, selv om kommissoriet for lokaludvalgene slår fast, at lokaludvalgene skal stå for den lokale
københavnerdialog i samarbejde med kommunens forvaltninger og understøtte dialogen mellem
københavnere i bydelen, Borgerrepræsentationen, Økonomiudvalget og de stående udvalg. I bilaget
nedenfor er et uddrag af kommissoriet om lokaludvalgenes opgavevaretagelse.

Hensigten med en konference er således også at få afklaret lokaludvalgenes rolle i kommunen og i
forhold til borgerdialog.

Umiddelbart mener lokaludvalget, at en sådan konference kan bruges til at få set på, hvordan
borgerdialogtiltagene kan standardiseres fx. for så vidt angår

• afsender
• målgrupper
• processer
• formål
• succeskriterier
• informationsindsatsen om borgerdiaog
• realisme med hensyn til opnåelse af de ønskede mål
• forventningsafstemning med borgerne
• realisme med hensyn til tidsplaner
• Borgerrepræsentationen og fagudvalgenes anvendelse af resultaterne af borgerdialog

Konferencen kan desuden bruges til at få afklaret, hvordan lokaludvalgene kan være
omdrejningspunkt for kommunens borgerdialog. 

Med venlig hilsen
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Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg

Bilag: Uddrag af kommissoriet for lokaludvalgene

Lokaludvalgenes opgaver
Lokaludvalgenes opgavevaretagelse
Lokaludvalgene skal:

▪ Stå for den lokale københavnerdialog i samarbejde med kommunens forvaltninger og
understøtte dialogen mellem københavnere i bydelen, Borgerrepræsentationen,
Økonomiudvalget og de stående udvalg.

▪ Synliggøre den københavnerinddragelse og afvejning af forskellige lokale hensyn, der ligger til
grund for lokaludvalgets udtalelser og arbejde i bydelen

▪ Arbejde opsøgende og tilbyde hjælp og vejledning til lokale københavnere, der ønsker at
engagere sig i lokaludvalgets arbejde eller bydelens udvikling og daglige liv i øvrigt.

▪ Samarbejde med eksisterende netværk indenfor f.eks. boligorganisationer, foreninger,
erhvervsliv, skoler og institutioner, samt støtte dannelse af nye netværk i bydelen.

▪ Sikre, at københavnernes synspunkter indgår i beslutningsgrundlaget for den politiske
behandling af sager, der har særlig betydning for den enkelte bydel.

▪ Styrke sammenhængen mellem lokale hensyn og relevante, centrale temaer eller politikker på
de forskellige udvalgsområder eller fra Borgerrepræsentationen."

Økonomi

Intet.

Videre proces

Bent Lohmann sender brevet til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget og Kultur- og
Fritidsudvalget.

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Marietta Bonnet om, at brugen af konsulenter til  de
forskellige borgerdialogtiltag og herunder brugen af konsulenter til at styre borgermøder skal
problematiseres i brevet.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at der i brevet skal være en
bemærkning om, at brugen af konsulenter til de forskellige borgerdialogtiltag gør, at viden forsvinder
med konsulenterne til forskel fra, hvis man bruger kommunens egne medarbejdere til
borgerdialogtiltagene.
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Lokaludvalget godkendte brevet til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget og Kultur- og
Fritidsudvalget om borgerdialogtiltag i kommunen og lokaludvalgets rolle, der ses i løsningsafsnittet,
med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Referat af drøftelsen i lokaludvalget den 11. maj 2023 af dets rolle
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2023-0259495)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Problemstilling

Faste arbejdsgrupper

• Byudviklingsgruppen
• Bylivsgruppen
• Puljegruppen

Andre arbejdsgrupper

• Arbejdsgruppe om bevarende lokalplaner
• Arbejdsgruppe vedr. UNESCO World Capital of Architecture
• Arbejdsgruppe om udvikling af Kulturhuset Indre By
• Arbejdsgruppe vedr. Palads Teatret
• Arbejdsgruppe om kvarterplaner for Grønnegade-kvarteret og Adelgade-kvarteret
• Implementeringsgruppen.

Kontaktgrupper

• Kultur
• Idræt, sundhed og ældre
• Turisme
• Erhverv
• Socialområdet
• Børn og unge
• Integration

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

• Middelalderbyen
• Metropolzonen
• Nansensgade-kvarteret
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• Øster Farimagsgade-kvarteret
• Østerport
• Frederiksstaden og Nyboder
• Gammelholm og Nyhavn

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• By & Havns følgegruppe vedr. Lynetteholm
• By & Havns forum for lokaludvalg
• Teknik- og Miljøforvaltningens følgegruppe vedr. Masterplan Åboulevard
• Teknik- og Miljøforvaltningens følgegruppe vedr. mindre trafik i Middelalderbyen
• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
• Miljøpunkt Indre By & Christianshavns referencegruppe vedr. affaldssortering
• Kultur- og Fritidsforvaltningens følgegruppe vedr. vandkulturhus på Papirøen
• Kultur- og Fritidsforvaltningens følgegruppe vedr. Kulturhuset Indre By
• Godsnetværket under Teknik- og Miljøforvaltningen
• Følgegruppen vedr. Refshaleøen

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning

Følgegruppen vedr. Refshaleøen

Kjeld A. Larsen og Hans-Henrik T. Ohlsen orienterede om mødet den 7. juni 2023 i Følgegruppen
vedr. Refshaleøen, som Refshaleøens Ejendomsselskab og By & Havn har etableret.

Kultur- og Fritidsforvaltningens følgegruppe vedr. vandkulturhus på Papirøen

Jens Erik Frandsen orienterede om det seneste møde i følgegruppen. Vandkulturhuset åbner i
efteråret 2025.

Byudviklingsgruppen

Sally Mountfield oplyste, at gruppen holder møde den 3. august 2023.
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Bylivsgruppen

Michael Thorup oplyste, at Bylivsgruppen holder korte møder på Zoom. Gruppen arbejder med
opgaver af positiv karakter.

Københavnerpicnic-gruppen

Gunna Starck orientere om status på lokaludvalgets picnic-arrangementer i Rosengade og
Magstræde den 11. juni 2023.

 

Lokaludvalget tog orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Tilkendegivelse om klimatopmøde (2023-0258352)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at meddele Teknik- og Miljøudvalget, at lokaludvalget ikke
deltager i klimatopmøde-projektet.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at meddele Teknik- og Miljøudvalget, at
lokaludvalget ikke deltager i et lokalt klimatopmøde-projekt med begrundelserne, der fremgår af
løsningsafsnittet.

Problemstilling

En medarbejder fra Teknik- og Miljøforvaltningen orienterede i lokaludvalgsmødet den 11. maj 2023
om forvaltningens forslag til tre lokale klimatopmøder.

Første klimatopmøde afholdes i efteråret 2023 og bliver en prototype, hvor metoden afprøves og
efterfølgende finpudses. Arbejdet med de næste to klimatopmøder påbegyndes også i 2023 og
afvikles i første halvdel af 2024.

Klimatopmødernes opgave tager udgangspunkt i spørgsmålet: ”Hvordan kan [bydel] være en del af
løsningen på klimakrisen og gennem samarbejde og lokale partnerskaber finde konkrete indsatser og
handlinger, der sikrer omfattende CO2-reduktioner?

De lokale klimatopmøder skal skabe lokalt engagement og tilskynde til lokale klimafællesskaber, hvor
relevante klimahandlinger afsøges og afprøves. Hver bydel udvikler et charter, der indeholder
bydelens visioner og målsætninger som ramme for bydelens lokale klimahandlinger, som vedtages
på det lokale Klimatopmøde. Borgerne, lokaludvalg, miljøpunkter, boligforeninger, skoler og
virksomheder skal involveres i udvikling af bydelens charter og lokale klimahandlinger, som vedtages
ved det lokale klimatopmøde.

Kriterier

Udvælgelsen af de tre bydele, hvor klimatopmøderne skal foregå, sker via en ansøgningsproces med
udgangspunkt i følgende:

Det er et krav, at ansøger skal være en bred samling af lokale aktører, der indgår i et konsortium
(fx lokaludvalg, miljøpunkter, nærgenbrugsstationer, skoler, virksomheder, foreninger,
boligforeninger, m.fl.). Ansøger vil blive bedømt på tre overordnede kriterier:
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1. Størrelsen og bredden af konsortiet. Her vurderes både kvantitativt på antal deltagende
organisationer, og kvalitativt på bredden af aktører og interesseområder som konsortiet
dækker.

2. En beskrivelse af, hvordan bydelen vil engagere og mobilisere borgere og and.re
organisationer.

3. En beskrivelse af bydelens umiddelbare største reduktionspotentialer.

 

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at meddele Teknik- og Miljøudvalget, at
lokaludvalget ikke deltager i et lokalt klimatopmøde-projekt med følgende begrundelser:

• Lokaludvalget har ikke ressourcer til det
• Lokaludvalget kan ikke umiddelbart se for sig, at der kommer konkrete resultater i forhold til

klimakrisen ud af et lokalt klimatopmøde.
• Lokaludvalget mener, at der bør ses på, hvordan kommunens forskellige borgerdialogtiltag kan

standardiseres for så vidt angår afsender, målgrupper, processer, formål, succeskriterier,
informationsindsats, realisme med hensyn til opnåelse af de ønskede mål, realisme med
hensyn til tidsplaner, Borgerrepræsentationens forpligtelse til at anvende resultaterne af
borgerdialog osv.; gerne med lokaludvalgene som omdrejningspunkt for kommunens
borgerdialog. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Bent Lohmann meddeler Teknik- og Miljøudvalget, at lokaludvalget ikke deltager i
klimatopmøde-projektet.

Uddrag fra indstillingen til Borgerrepræsentationen den 1. juni 2023 "Københavnernes
Klimaborgerting og lokale klimatopmøder i bydele":

"Når Borgerrepræsentationen har godkendt indstillingen, vil forvaltningen indgå kontrakt med en
ekstern konsulent, der skal facilitere klimaborgertinget. Klimaborgertinget igangsættes i efteråret
2023 og de første anbefalinger fra Klimaborgertinget forventes lanceret i foråret 2024, så de kan
indgå i arbejdet med Klimaplan 2035. Borgerrepræsentationen orienteres om Klimaborgertingets
første anbefalinger i forbindelse med lanceringen og herefter mindst én gang årligt frem til 2026.
Derudover vil Teknik- og Miljøforvaltningen arbejde videre med den foreslåede tilgang og metode til
de lokale klimatopmøder. Det forventes, at det første lokale klimatopmøde afholdes i efteråret 2023."
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Bilag

1. Link til indstillingen til Borgerrepræsentationen den 1. juni 2023 "Københavnernes Klimaborgerting
og lokale klimatopmøder i bydele":

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Borgerrepr%C3%A6sentationen/m%C3%B8de-01062023/dag

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at følgende ikke skal nævnes i
brevet: "Lokaludvalget har ikke ressourcer til det".

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at brugen af konsulenter
problematiseres i brevet.

 

Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at meddele Teknik- og Miljøudvalget, at lokaludvalget
ikke deltager i et lokalt klimatopmøde-projekt med begrundelserne, der fremgår af løsningsafsnittet,
og jf. de tiltrådte ændringsforslag.
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INDRE BY LOKALUDVALG

20.  B-sag: Medlemsforslag om Toldbodgade (2023-0256536)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige Bent Lohmann til at stille spørgsmål til Teknik- og Miljøudvalget
om beboerparkering for borgere i og ved Toldbodgade.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at stille spørgsmål til Teknik- og
Miljøudvalget om beboerparkering for borgere i og ved Toldbodgade, jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Niels Kongshaug:

"Jeg har et spørgsmål til Teknik- og Miljøforvaltningen, og jeg gerne foreslå, at det bliver
lokaludvalget, der stiller det.

Bliver beboerne i og ved Toldbodgade tilbudt pladser i et P-hus i stedet for de mistede pladser? Hvis
ja, hvilket?

Mine kommentarer er i øvrigt, at en i sjælden grad enig by er i mod den "fredeliggørelse". Det
nærmer sig en skandale, at man i den grad er ligeglad med beboerne. Jeg vil gerne foreslå, at vi i
lokaludvalget gør noget ved dette. Vi skal stå på vores egen side, på beboernes side. Nu har
kommunen fået fjernet indhegningen på Custom House efter beboernes protester, men langt flere vil
ikke have denne ensretning, og det bør også respekteres."

 

Medlemsforslaget relaterer sig til Teknik- og Miljøforvaltningens projekt "Fredeliggørelse af
Toldbodgade", som Teknik- og Miljøudvalget behandlede den 22. maj 2023 og som Økonomiudvalget
skal behandle den 6. juni 2023. Se bilaget.

 

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at stille Teknik- og Miljøudvalget følgende
spørgsmål:
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"Bliver beboerne i og ved Toldbodgade tilbudt pladser i et P-hus i stedet for de mistede pladser? Hvis
ja, hvilket?"

Økonomi

Intet.

Videre proces

I sagen om projektet "Fredeliggørelse af Toldbodgade" står der om den videre proces:

"Når Borgerrepræsentationen har godkendt indstillingen, igangsætter forvaltningen færdigprojektering
og anlæg af projektet.

Anlægsarbejdet forventes påbegyndt medio 2024. Første etape forventes færdig i slutningen af 2025.
Anden etape, som udføres efter det forestående nybyggeri på hjørnegrunden
Toldbodgade/Amaliegade 44, forventes udført fra medio 2027 til medio 2028."

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at stille spørgsmål til Teknik- og Miljøudvalget om
beboerparkering for borgere i og ved Toldbodgade, jf. løsningsafsnittet.

Bilag
1. Indstilling til Økonomiudvalget om fredeliggørelse af Toldbodgade

Side 54

\Attachments\33402756-50256572-1.pdf


INDRE BY LOKALUDVALG

21.  B-sag: Medlemsforslag vedr. praksis for tilladelse til VIP-stænger på offentlig vej i
forbindelse med kødannelse i nattelivet (2023-0258200)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et brev til Teknik- og Miljøudvalget om praksis for tilladelse til
VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Teknik- og Miljøudvalget om praksis for tilladelse til
VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet, der ses i
løsningsafsnittet.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Sally Mountfield:

"Referatet af Teknik- og Miljøudvalgets møde d. 22 maj 2023 indeholder en oversigt over sager, som
Teknik- og Miljøudvalget skal behandle i den kommende tid. Her fremgår det, at Teknik- og
Miljøudvalget skal behandle en sag i juni måned med overskriften "Praksis for tilladelse til
VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet".

Jeg ønsker, at lokaludvalget formulerer en henvendelse om situationen i Indre By og hvordan de
afspærrede fortov påvirker situationen:

• At lokaludvalget foreslår, at en kødannelse netop skal være en kødannelse og ikke et
festområde, ligesom der skal være styr på personerne i køen.

• At lokaludvalget beder om en afklaring af, hvilket ansvar kommunen og/eller bevillingshaver har
i forhold til kødannelsen.

• At lokaludvalget foreslår, at man undersøger, hvor meget en restauration må fylde i
gaderummet og herunder ser på, om restaurationerne må bruge areal foran naboejendomme til
kødannelse.

Baggrund

Der er i Indre By en række afspærrede fortov og disse kaldes ofte kølinier. Det gør de fordi de
oprindeligt blev brugt til at holde styr på en kø og sørge for at folk, der stod i kø, var trafikalt sikre. Så
måtte andre, der ikke står i kø, gå på gaden, fordi fortovet var spærret. Om det er lovligt, er så vidt
vides uafklaret. 
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På trods af at det hedder kølinier, kan jeg konstatere,  at barer ofte afspærrer hele arealet foran
deres facade og bruger arealet til festzone. Det vil sige, at nu er det afspærrede fortov nogle gange
en festzone, mens køen befinder sig ud for naboejendommene, hvor der ingen afspærring er.
Argumentet om, at man holder personer i køen sikre fra trafikken, kan derfor ikke længere bruges
generelt.

Jeg har personligt observeret flere uheld imellem biler og folk på gaden.

Det sker, at barer afspærrer et fortov allerede en torsdag kl. 21, hvor der ikke er meget kø, men
fortsat almindelige mennesker i gaden, der nu ikke kan bruge fortovet.

I december 2021 tog lokaludvalget en sag op om brug af baggårde til udeservering og afspærring af
fortov, hvor vi fik et meget konkret svar tilbage fra forvaltningen. Alt møblement på fortovet kræver
tilladelser og ingen havde ansøgt om at sætte møbler på fortovet.

Jeg har spurgt til dette igen blot for at få at vide, at kommunen ikke har nogen akter på disse sager.
Til trods for dette kan jeg konstatere, at der i over otte år har været afspærrede fortov mange steder i
Middelalderbyen. I enkelte gader er der så mange afspærringer, at det ikke er muligt at opholde sig
på fortovet. Det gælder begge sider af en gade. Dette afføder igen spørgsmålet om,  hvorfor folk, der
ikke står i kø, skal gå på gaden, imens de festende, der står i kø eller ryger drikker foran baren, er
sikre.

Denne problemstilling har to aspekter

1. Når en bar afspærrer et fortov for at lave en festzone, har de fortsat ikke ansvaret for,  hvordan
deres gæster opfører sig, fordi det er offentlig vej. Men de eneste, der kan være på fortovet, er
barens egne gæster.

2. Jeg oplever, at der kan være lange køer til en bar, hvilket medfører flere støjgener. Rygter siger
at barer spekulerer i at have en lang kø, idet det signalerer, at det er en populær bar

For begge aspekter gælder det, at kommunen ikke har ansvaret, hvis der er tale om spontant ophold.

Men det er uklart, hvad spontant ophold er, men disse problemer forekommer primært, hvor der er
barer og i barernes åbningstid. Kommunen har tilsyneladende ikke nok redskaber til at håndtere
disse støjgener. Politiet er tilstede i gaden, men det er ikke min oplevelse at det ændrer situationen
meget.

Derudover er både køerne, hvor folk ofte opholder sig længe med egen alkohol, og festzonerne med
til at få festen ud på gaden.

Det skaber en situation, hvor der ikke er en klar afgrænsning med, hvor baren slutter og det offentlige
rum starter.

Det skaber et rum, hvor mange unge samles og laver festival-lignende forhold i gaden, vel og mærke
uden at nogen har ansvaret for, hvad der sker, eller har ansvar for de gener, som det medfører.

Mange af de unge har nok ikke til hensigt at være til gene, men de ved dels ikke, at der er beboelse,
eller antager at "sådan her har det altid været". Der er steder i Indre By med meget natteliv, skabt et
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rum, hvor normale regler ikke længere gælder og hvor det er i orden at opføre sig støjende på gaden,
også om natten."

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at skrive følgende til Teknik- og
Miljøudvalget:

"Referatet af Teknik- og Miljøudvalgets møde d. 22 maj 2023 indeholder en oversigt over sager, som
Teknik- og Miljøudvalget skal behandle i den kommende tid. Her fremgår det, at Teknik- og
Miljøudvalget skal behandle en sag i juni måned med overskriften "Praksis for tilladelse til
VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet".

Indre By Lokaludvalg ønsker at blive hørt om denne sag, så lokaludvalgets synspunkter kan indgå i
grundlaget for Teknik- og Miljøudvalgets behandling af sagen.

Vi ønsker at blive hørt, fordi der er tale om et forhold, som i hovedsagen kun angår Indre By, og fordi
kommunens administration af nattelivet og gaderummene foran nattelivsstederne er af væsentlig
betydning for Indre By.

Lokaludvalgets umiddelbare input til sagen:

• Lokaludvalget foreslår, at en kødannelse netop skal være en kødannelse og ikke et festområde,
ligesom der skal være styr på personerne i køen.

• Lokaludvalget foreslår, at det afklares, hvilket ansvar hhv. kommunen,
restauratør/bevillingshaver og politiet har i forhold til kødannelsen.

• Lokaludvalget foreslår, at man undersøger, hvor meget en restauration må fylde i gaderummet
og herunder undersøger, om restaurationerne må bruge areal foran naboejendomme til
kødannelse.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til Teknik- og Miljøudvalget.

Beslutning
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Dagsordenens punkt 5 "Drøftelse af forslaget til administrationsgrundlag for udeservering" og
dagsordenens punkt 21 "Medlemsforslag vedr. praksis for tilladelse til VIP-stænger på offentlig vej i
forbindelse med kødannelse i nattelivet" blev behandlet samlet.

 

 

1. Lokaludvalget drøftede forslaget til administrationsgrundlag for udeservering samt
medlemsforslaget vedr. praksis for tilladelse til VIP-stænger på offentlig vej. Lokaludvalgets
medlemmer havde følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Lokaludvalgets høringssvar kan tage udgangspunkt i bydelsplanen.
• Lokaludvalget kan foreslå, at de 12 lokaludvalg bliver myndighed på området og at der

bør åbnes for, at der kan være forskellige regler for de 12 bydele.
• Lokaludvalget kan foreslå, at der bør åbnes for, at der kan være forskellige regler på

kvartersniveau. Reglerne behøver ikke være restriktive i hele byen.
• Lokaludvalget skal lægge vægt på, at håndhævelse af reglerne skal prioriteres.
• Lokaludvalget skal støtte forslaget om opmærking af udeserveringsarealer.
• Lokaludvalget skal rose udkastet til administrationsgrundlag for udeservering. Det har

gode takter.
• Lokaludvalget skal gøre opmærksom på, at forslaget har en materialistisk konsekvens,

eftersom udeserveringer med stort areal vil skabe værdi, hvis der lægges gebyr på. Det
kan gøre, at butikker uddør til fordel for restaurationer med udeservering.

• Lokaludvalget kan foreslå, at gebyret bliver adfærdsregulerende.
• Lokaludvalget skal gøre opmærksom på, at udeservering med gebyr kan føre til, at

udlejere med restaurationer i stueetagen vil af med beboerne, der bor højere oppe i deres
ejendom.

• Der skelnes for lidt mellem de forskellige typer restaurationer: Bar, restaurant, natklub,
café mv. Generne for omgivelserne er forskellige.

• Lokaludvalget skal foreslå, at udeserveringer kan etableres, hvor der ikke bor nogen
ovenover.

• Ved udeserveringer skal der være tilstrækkelig med plads til affaldsbeholdere og til
cykelparkering.

• VIP-afspærringer skal kun kunne etableres efter ansøgning og med tilladelse fra
kommunen; dette på linje med udeserveringer.

• Der er i dag stille og roligt omkring udeserveringer mellem kl. 22 og kl. 24.
• Der er færre gæster ved udeserveringerne på hverdage og ingen spisende gæster.
• Problemet er udeserveringer, hvor der foregår druk.
• DRC anerkender, at der er problemer med udeserveringer.
• Lokaludvalget kan foreslå, at antal stole ved udeserveringer skal gøres afhængig af antal

stole inde i restaurationen.
• Andre bydele efterlyser mere liv.
• Lokaludvalget kan foreslå, at gebyret for den enkelte udeservering relateres til det

offentliges omkostning ved den enkelte udeservering, herunder omkostning til besøg af
politi og støjvagt . Dermed har gebyret en adfærdsregulerende effekt.

• Der er en sammenhæng mellem unges druk, fest i gaden og udeserveringer, især i
weekenderne.
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• Ovenpå på medieomtalen af sagen er det svært at kommunikere, at det foreliggende
forslag er en god løsning.

• Det er vigtigt med fleksibilitet. Lukning af udeserveringer kl. 22 kan være rimeligt nogle
steder, mens kl. 24 kan være rimeligt andre steder.

• Naboerne bør høres om, hvornår de enkelte udeserveringer skal lukke. 
• Hvis en udeservering giver anledning til klager, bør der kunne gives en karantæne.
• Gør restauratørerne ansvarlige for deres gæster i forhold til naboerne.
• Der er netop udkommet en rapport med titlen "Diskrimination og grænseoverskridende

adfærd i det københavnske natteliv".
• Der bør ikke være flerårige tilladelser til udeserveringer.
• Klager bør ikke nulstilles, når der gives en ny tilladelse til udeservering.
• Hvis der gives 3-årige tilladelser til udeserveringer, bør det være muligt for kommunen at

intervenere undervejs, hvis en udeservering giver problemer.
• Hvad betyder "faste intervaller"?
• Kan udeserveringstilladelser overføres til en ny ejer af en restauration eller skal der søges

igen?
• Ved udeserveringer på smalle fortove bør der være fri passage på minimum 1 meter,

svarende til bredden på en kørestol inkl. en sikkerhedsafstand til kørebanen.
• Den fri passage skal være uden byudstyr som skilte og bænke.
• Der må ikke placeres udeserveringer på ledelinjer.
• Lokaludvalget skal tilbyde at hjælpe med at håndhæve reglerne for udeservering.
• Udeserveringstilladelsen skal være synlig for gæsterne.
• Folk, der står udenfor en VIP-afspærring, er et problem. De råber og skriger.
• Døgnkioskernes salg af alkohol er en del af problemet, herunder problemet med glasskår

på fortov og gågade.
• Reglen om fri passage bør også gælde ved VIP-afspærringer.
• VIP-afspærringer og -køer bør ikke tillades foran naboejendomme.
• Bredden af den fri passage skal svare til minimumskravet til bredden på en døråbning i

det gældende bygningsreglement.
• Det skal sikres, at kommunen følger op på klager over udeserveringer. Reglerne skal

håndhæves.
• Varmelamper forlænger udeserveringsperioden; både udeserveringsæsonen og

åbningstiden om aftenen. Varmelamperne er et miljøproblem og et støjproblem.
Varmelamper bør forbydes eller det bør forbydes at benytte dem efter kl. 22.

• I dag kan en udeservering etableres, mens ansøgningen om udeserveringen
sagsbehandles. Sådan bør det ikke være.

• Kommunen bør politianmelde ulovlige udeserveringer.

2. Lokaludvalget tog til efterretning, at lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har rykket Teknik-
og Miljøudvalget for svar på lokaludvalgets spørgsmål vedr. Megafonundersøgelsen om
udeservering, som indgik i grundlaget for Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 22. maj
2023  vedr. udeservering. Se bilaget.

3. Lokaludvalget drøftede forslaget til brev til Teknik- og Miljøudvalget om praksis for tilladelse til
VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet, der ses i
løsningsafsnittet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

22.  B-sag: Medlemsforslag om kontakt til lokaludvalget på Nørrebro om Sølund
(2023-0258385)

Indre By Lokaludvalg skal tage en orientering om kontakt til Nørrebro Lokaludvalg om Sølund til
efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen i løsningsafsnittet om kontakt til Nørrebro
Lokaludvalg om Sølund til efterretning.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Jep Loft:

"Endnu et punkt til næste møde: Vi har også et udestående punkt vedr. kontakt til lokaludvalget på
Nørrebro om Sølund."

Løsning

Sølund i Indre By Lokaludvalg

Fra referatet af lokaludvalgets møde den 15. september 2022:

"På spørgsmål fra Jep Loft oplyste Bent Lohmann om sagen "Det nye Sølunds facade mod
Sortedamssøen", at han som besluttet af lokaludvalget den 18. august 2022 har talt med
formanden for Nørrebro Lokaludvalg og at han har sendt et brev til Teknik- og Miljøforvaltningen."

Svaret fra Teknik- og Miljøforvaltningen ses i bilaget.

 

Sølund i Nørrebro Lokaludvalg

Nørrebro Lokaludvalg behandlede i sit møde den 26. oktober 2022 sagen "Fælles henvendelse om
Sølund". Efter afstemning forkastede Nørrebro Lokaludvalg et forslag om et  udkast til fælles
henvendelse vedr. Sølund. Se indstilling og beslutning i bilaget.
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Økonomi

Intet

Videre proces

Intet.

Beslutning
Lokaludvalget tog orienteringen i løsningsafsnittet om kontakt til Nørrebro Lokaludvalg om Sølund til
efterretning.

Bilag
1. Teknik- og Miljøforvaltningens svar til Indre By Lokaludvalg om Sølund
2. Nørrebro Lokaludvalg om Sølund
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INDRE BY LOKALUDVALG

23.  B-sag: Medlemsforslag om lokaludvalgets virke (2023-0258260)

Indre By Lokaludvalg skal tage en orientering om Teknik- og Miljøforvaltningens kompetence i forhold
til Indre By Lokaludvalg og om referaterne af lokaludvalgets møder til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen i løsningsafsnittet og bilaget om

• Teknik- og Miljøforvaltningens kompetence i forhold til Indre By Lokaludvalg
• Referaterne af lokaludvalgets møder

til efterretning.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Jep Loft:

"1. Afgrænsning af Teknik- og Miljøforvaltningens kompetence i forhold til Indre By Lokaludvalg.

2. Hvordan får vi hurtigere mødereferater? Kan en af vores 3 embedsmænd være referent?"

Løsning

Ad. 1: 
Der henvises til kommissoriet for lokaludvalg. Se bilaget.

Ad 2. 
Lokaludvalgets sekretær skriver referaterne af lokaludvalgets møder. Referaterne offentliggøres, når
lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har godkendt dem. Bent Lohmanns virke for lokaludvalget er
frivilligt, ulønnet arbejde ved siden af hans civile arbejde.

Bent Lohmann og sekretariatet forsøger til stadighed at optimere processen vedr. produktion af
dagsorden til lokaludvalgets møder og vedr. refereringen af møderne, men kan konstatere, at der i
øjeblikket er forholdsvis mange sager på lokaludvalgets dagsorden. 

Mange af sagerne er omfangsrige og afgørende for Indre Bys udvikling, og giver anledning til gode
diskussioner og beslutninger i lokaludvalget. Det gør, at skrivningen og godkendelsen af referaterne
alt andet lige tager længere tid end ellers.
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog orienteringen i løsningsafsnittet og bilaget om Teknik- og Miljøforvaltningens
kompetence i forhold til Indre By Lokaludvalg til efterretning, idet Bent Lohmann overfor teknik-
og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningens direktion vil problematisere det forhold,
at Teknik- og Miljøforvaltningen tilsyneladende er et filter mellem borgerne og lokaludvalget på
den ene side og politikerne i Borgerrepræsentationen på den anden side.

2. Lokaludvalget tog orienteringen i løsningsafsnittet om referaterne af lokaludvalgets møder til
efterretning.

Bilag
1. Kommissorium for lokaludvalg (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

24.  B-sag: Mødeplan for 2024 (2023-0251691)

Indre By Lokaludvalg skal godkende mødeplanen for 2024.

• Indstilling

1. at Indre By Lokaludvalg godkender planen for lokaludvalgets møder i 2024, der fremgår af
løsningsafsnittet

2. at Indre By Lokaludvalg godkender, at der behandles puljeansøgninger fem gange i 2024, jf.
den foreslåede mødeplan i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget skal have en mødeplan for det kommende år. Der skal holdes ét møde i hver måned;
dog ikke i juli måned. Lokaludvalget skal beslutte i hvilke møder, man ønsker at behandle
puljeansøgninger.

Løsning

Som udgangspunkt har Christianshavns Lokaludvalg hidtil holdt møde den sidste onsdag i hver
måned, mens Indre By Lokaludvalg har holdt møde den anden torsdag i hver måned. Denne
kadence fungerer godt for sekretariatet og ønskes fortsat i 2024, jf. den foreslåede mødeplan
nedenfor.

Datoer for behandling af puljeansøgninger
Lokaludvalget har tidligere besluttet at behandle puljeansøgninger hver anden måned. 
I nedenstående forslag til mødeplan er det nævnt i hvilke møder, puljeansøgningerne behandles.

Mødeplan 2024

• 11. januar – med puljeansøgninger
• 8. februar
• 14. marts  – med puljeansøgninger
• 11. april 
• 16. maj – med puljeansøgninger
• 13. juni 
• 15. august
• 12. september – med puljeansøgninger
• 10. oktober
• 14. november – med puljeansøgninger
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• 12. december

 
Medmindre andet er nævnt ovenfor, starter møderne kl. 18.30 og slutter så vidt muligt kl. 22.00 og
senest kl. 22.30.

Økonomi

Udgifterne til lokaludvalgsmøderne betales af sekretariatets budget. Ud over lokaleleje betales der for
forplejning.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet mødeplanen, vil den blive offentliggjort på lokaludvalgets hjemmeside
og i lokaludvalgets nyhedsbrev. 
 
Sekretariatet orienterer senere lokaludvalget om, hvor møderne holdes.

Beslutning

•
1. Lokaludvalget godkendte planen for lokaludvalgets møder i 2024, der fremgår af

løsningsafsnittet
2. Lokaludvalget godkendte, at der behandles puljeansøgninger fem gange i 2024, jf.

løsningsafsnittet.

Bilag
Kalender for 2024
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INDRE BY LOKALUDVALG

25.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2023-pulje (2023-0258338)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på sin 2023-pulje til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at sekretariatet har betalt for annoncer  i
lokale medier i december 2022 af 2023-puljen, jf. løsningsafsnittet. Pengene tages af
puljen "Egne projekter" på 2023-budgettet.

2. at Indre By Lokaludvalg tager status på sin 2023-pulje til efterretning. Se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Annoncer i december 2022

Lokaludvalget besluttede i sit møde den 10. november 2022 at afsætte en ramme på 70.000 kr. af
2022-puljen til at gøre opmærksom på Indre By Borgerpanel samt lokaludvalgets nyhedsbrev,
Facebookside og hjemmeside.

Borgerpanelet mm. blev annonceret i lokale medier i december 2022. Den første faktura for ydelsen
blev betalt i samme måned af lokaludvalgets 2022-pulje: 31.215 kr.

Den anden faktura kom for sent til, at den kunne betales af lokaludvalgets 2022-pulje.Den blev derfor
betalt af lokaludvalgets 2023-pulje:  26.515 kr. Pengene tages af puljen "Egne projekter" på
2023-budgettet.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2023-pulje til efterretning. Se bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces
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Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog til efterretning, at sekretariatet har betalt for annoncer  i lokale medier i
december 2022 af 2023-puljen, jf. løsningsafsnittet. Pengene tages af puljen "Egne
projekter" på 2023-budgettet.

2. Lokaludvalget tog status på sin 2023-pulje til efterretning.

Bilag
1. Økonomioversigt 2023
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INDRE BY LOKALUDVALG

26.  Meddelelser (2023-0259502)

Se orienteringen i bilaget om borgermødet den 9. maj 2023 om Kulturhuset Indre By

Beslutning
Wonderful Copenhagens møde den 7. juni 2023 om "Biking Copenhagen"

Sally Mountfield orienterede kort om mødet. Hun oplyste, at der kommer flere møder.

 

Kulturhuset Indre By

Bent Lohmann orienterede kort om status på Kulturhuset Indre By jf. bilaget.

 

Halvårsmøde om bygge- og plansager

Bent Lohmann mindede om lokaludvalgets møde den 14. juni 2023 med Teknik- og
Miljøforvaltningen om plan- og byggesager.

 

Rundtur med teknik- og miljøborgmesteren

Bent Lohmann mindede om lokaludvalgets rundtur den 8. august 2023 kl. 17-19 med teknik- og
miljøborgmesteren. Lokaludvalgets forpersonskab planlægger turen sammen med sekretariatet og
borgmesterens sekretariat.

 

Københavns Nattelivsudvalg

Bent Lohmann orienterede kort om mødet i Københavns Nattelivsudvalg den 7. juni 2023.

 

Flytning af Østerbro Bibliotek

Steen Juhl Olesen orienterede om mødet den 30. maj 2023 om ideen om at flytte Østerbro Bibliotek
til Remisen, som Kultur- og Fritidsforvaltningen havde inviteret til. Repræsentanterne for Østerbro
Lokaludvalg havde udtalt sig positivt om ideen.
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Lokaludvalget drøftede kort et forslag om, at lokaludvalget holder et borgermøde om ideen.

 

Rosefest

Niels Kongshaug orienterede kort om en rosefest i St. Kongensgade den 24. juni 2023.

 

Turismestrategi

Bent Lohmann orienterede kort om en workshop for lokaludvalgsforpersoner om turismestrategi, som
Wonderful Copenhagen har inviteret til. Han kan ikke deltage, men vil i stedet blive interviewet af
konsulentfirmaet, som står for workshoppen.

Mads Aarup oplyste, at Tivolitoget atter kører rundt i Middelalderbyen med turister.

 

Sekretariatet

Bent Lohmann orienterede om personalesituationen i sekretariatet i august og september 2023.

Bilag
1. Opsamling på borgermødet den 9. maj 2023 om Kulturhuset Indre By (ikke på papir)
2. Præsentation af Kulturhuset Indre By: Idéoplæg og byggeprogram (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

27.  Eventuelt

Beslutning
Mads Aarup orienterede om, hvordan Københavns Kommunes regler for hønsehold kan inspirere til
regler for udeservering og bevillinger.

 

Bent Lohmann ønskede god sommer.
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INDRE BY LOKALUDVALG

Om Indre By Lokaludvalgs møde den 8. juni 2023
Mødet startede kl. 18.34 og sluttede kl. 22.42.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
24. Mødeplan for 2024
25. Status på lokaludvalgets 2023-pulje
3. Status på det lokale miljøarbejde 2023-24
10. Medlemsforslag om St. Kongensgade
4. Høringssvar om lokalplanforslaget "Amaliegade Nord"
5. Drøftelse af forslaget til administrationsgrundlag for udeservering og 21. Medlemsforslag vedr.
praksis for tilladelse til VIP-stænger på offentlig vej i forbindelse med kødannelse i nattelivet
6. Anvendelsen af pladsen i Middelalderbyen
7. Arealer til skolehaver
8. Styrkelse af den offentlige transport i Indre By
9. Medlemsforslag om hundegård ved Statens Naturhistoriske Museum
11. Medlemsforslag om Stokhusbroen
12. Medlemsforslag om møde med Designmuseet om byggeri på Bredgade 74A
13. Opfølgning på lokaludvalgets debatmøde om arkitektur og byrum i Indre By
14. Opfølgning på lokaludvalgets offentlige workshop om kunst i det offentlige rum
15. Opfølgning på lokaludvalgets borgermøde om stormflodssikring
16. Borgerdialog om forslaget til kommuneplanstrategi
17. Borgerdialogtiltag i kommunen og lokaludvalgets rolle
18. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
19. B-sag: Tilkendegivelse om klimatopmøde
20. B-sag: Medlemsforslag om Toldbodgade
22. B-sag: Medlemsforslag om kontakt til lokaludvalget på Nørrebro om Sølund
23. B-sag: Medlemsforslag om lokaludvalgets virke
T1. Soho House, Havnegade 44 
T2. Høringssvar om forslag til kommunens budget for 2024 
26. Meddelelser
27. Eventuelt

 

Mødedeltagere

Jep Loft Arkitekturoprøret
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Kjeld A. Larsen Rådet for Bæredygtig Trafik

Marietta Bonnet Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Michael Thorup Gammelholm Beboerforening

Niels Kongshaug Grønne Facader

Mads Aarup SSBF - Strædernes og Strøgets Beboerforening

Hans-Henrik T. Ohlsen Københavns Delebiler

Henrik W. Jensen Turistførerforeningen

Rasmus Fehrmann Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade

Kren Nielsen Rundetårn-kvarters Beboerforening

Bent Lohmann Nansensgade Netværk

Sally Mountfield Nørre Kvarters Beboerforening

Anton Skovle A/B Hjørnehuset

Steen Juhl Olesen Det Radikale Venstre

Sven Perdrup Det Konservative Folkeparti

Marianne Halkjær Socialistisk Folkeparti

Jens Erik Frandsen Venstre

Gunna Starck Enhedslisten

 

Fraværende med afbud

Interessegruppen Bolig, miljø og erhverv

Afbud fra Lise Brink Andersen, Michael Gatten og Lars Wallenberg samt 2., 3., 4. 5. 7. og 8.
suppleanten. I stedet deltog 1. suppleant Rasmus Fehrmann og 6. suppleant Kren Nielsen.

Politisk udpeget

Lars Vedel Jørgensen. Han har ingen suppleant.

 

Fraværende uden afbud

Lean Milo.

 

Fraværende i mødet

Niels Kongshaug forlod mødet kl. 21.20-21.22 under behandlingen af dagsordenens punkt 7.
Rasmus Fehrmann og Marianne Halkjær forlod mødet kl. 22.00 under behandlingen af dagsordenens
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punkt 17.
Henrik W. Jensen forlod mødet kl. 22.31-22.33 under behandlingen af tillægsdagsordenens punkt 2.

 

Næste møde

Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 17. august 2023 i Trinitatis Sognehus, Pilestræde 67.
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